
Knjižnica via Geppa,
TRIESTE

DELO
GLASILO AVTONOMNE TRŽAŠKE FEDERACI

Leto XI. štev. 9 (522) TRST - PETEK 15. MAJA 1959 rosamezna štev. 25 Lir

Delegacija poslancev in senatorjev KP1 
je bila tri dni na našem področju

POMEN
OBISKA

2 adnji obisk poslancev in se
natorjev KPI na našem po

dročju, je brez dvoma važen in 
zelo pomemben dogodek za 
prebivalstvo tega področja v 
splošnem in še posebno za Slo
vence. Dejansko je to prvič, da 
je tako kvalificirana parlamen
tarna delegacija stopila direktno 
v stik z oblastmi, krajevnimi u- 
stanovami, sindikalnimi organi
zacijami, predstavništvi delav
cev, kmetov, intelektualcev in 
obširnim javnim mnenjem, raz
pravljala v podrobnostih celo 
vrsto problemov, ki so temelj
ne važnosti za gospodarstvo in 
socialni razvoj na našem podro
čju in za vedno bolj učinkovito 
obrambo narodnih pravic slo
venske etnične skupine.

Čeprav je bil obisk kratek, 
so predstavniki komunističnih 
Parlamentarnih skupin v zbor
nici in senatu razpravljali, bo
disi o velikih problemih go
spodarske obnove, o pristanišču, 
prometu, industriji, kot tudi o 
temeljnjih vprašanjih juridične 
Ureditve slovenskih šol. Raz
pravljali so tudi o problemih, 
ki direktno zanimajo veliko 
število malih posestnikov, kot 
je n. pr. vprašanje razlastitev 
*n škode, ki jo povzročajo z vo
jaškimi vajami na zemljiščih. 
Otopili so nadalje v stike z vse
mi občinami našega področja 
od Trsta pa do Milj, Doline, 
Zgonika. Devina-Nabrežine in 
Repentabra. Razpravljali so o 
obstoječih razmerah in direktno 
spoznali razne specifične krajev
ne zahteve, ki težijo po izbolj
šanju življenjskih pogojev ih 
okrepitvi dejavnosti občinskih 
Uprav.

Iz konkretnih obrazložitev, 
ki so jih dali župani, svetovalci, 
sindikalni voditelji in zastopni
ki slovenskih šolnikov in iz pre
prostih, odkritih besed delav
cev in kmetov, so komunistični 
Parlamentarci dobili živo in 
konkretno sliko o stvarnosti na 
našem področju. Ob svojem od
hodu so obnovili obvezo, da 
bodo kol v preteklosti — in 
5 še večjo močjo, ki jim jo da
je poglobljena proučitev naše 
stvarnosti, podpirali borbe trža- 
kega prebivalstva, Slovencev in 
Italijanov, delavcev in kmetov, 
*a gospodarsko obnovo, demo
kracijo in socialni napredek.

Obveza komunističnih parla
mentarcev je obveza stranke, 
ki drži dano besedo in izpolni 
svoje obljube. To je obveza par- 
•ije. ki se v parlamentu in v 
v$ej državi vztrajno bori za u- 
'eljavitev nove politike. In v 
°kviru te politike bo Trst lah
ko našel perspektive za svojo 
'esitev, za manj temno bodoč- 
nost kot je sedanjost.

Obveza KPI ni prazna fraza 
'u nc retorika, marveč je obve- 
2n borbe ob naši strani in ob 
strani delavskih ter kmečkih 
množic in demokratičnega jav- 
nega mnenja v vsej republiki.

Naše prebivalstvo je dobro

razumelo silo in moč te obveze. 
To svoje razumevanje je naše 
ljudstvo dokazalo z navdušenim 
bratskim sprejemom, ki ga je 
priredilo povsod parlamentar
cem KPI, na zborovanjih, sre
čanjih z raznimi zastopstvi, kot 
tudi na lepi ljudski manifesta
ciji, ki je bila v nedeljo po
poldne v Križu.

Obisk parlamentarne delega
cije bo dal brez dvoma naši fe
deraciji, delovnemu ljudstvu in 
vsem demokratom našega ozem
lja novega zagona za združitev 
vseh sil, za vedno boljšo spoji
tev krajevne akcije z akcijo v 
parlamentu. Predpogoj za uspeh 
te akcije pa je enotnost delav
nih sil obeh narodnosti, Sloven
cev in Italijanov. To enotnost 
je treba še bolj utrditi v zavesti, 
da brez borbe ni mogoče doseči 
ničesar.

Dejavnost komunistične parla
mentarne. delegacije v treh dneh 
bivanja na našem področju, je 
še jasneje prikazala potrebo 
po organičnem načrtu za gospo- 
darsko obnovo našega mesta in 
vsega področja, od ustanovitve 
avtonomne dežele do konkret
nih ukrepov za pristanišče, pro
met, za rešitev in okrepitev na
še industrije. V tem okviru in 
v lej perspektivi so tudi splošni 
in specifični problemi obrambe 
narodnih pravic Slovencev, uza
konitve slovenske šole, problemi 
kmetov in občinskih uprav.

Jasen program naše partije, 
ki se izraža tudi v raznih zakon
skih osnutkih, resolucijah in in
terpelacijah naših parlamentar
cev v zbornici in senatu, skup
no z vedno širšo in enotno ak
cijo ljudskih množic, daje bor
bi za gospodarsko obnovo Trsta 
— ki je sestavni del borbe za 
novo demokratično večino in no
vo politiko v državi — vse po- 
poje za plodovit razvoj.

^ soboto zjutraj je prišla v 
Trst najavljena parlamen

tarna delegacija Komunistične 
partije Italije, ki se je zadržala 
na našem področju do ponedelj
ka popoldne. V delegaciji so bi
li, poleg tržaškega poslanca tov. 
Vidalija, poslanci Franco, Na
toli, Arene!] a in Roffi ter sena
torja Vessi in Pellegrini, ki je 
vodil delegacijo. Parlamentarci 
KPI so prišli v Trst z name
nom, da se od bliže seznanjo z 
obstoječimi razmerami na Trža
škem tako, da bodo lahko učin
koviteje podprli tržaške zahte
ve v italijanskem parlamentu.

Ob prihodu so parlamentarci 
najprej obiskali sedež naše fe
deracije, kjer jih je v imenu 
tržaških komunistov pozdravil 
naš sekretar lov. Sema. Odgovo
ril je senator Pessi, ki se je za
hvalil za sprejem in želel slo
venskim in italijanskim komu
nistom našega področja novih 
uspehov v njihovih borbah in 
prizadevanjih.

Delegacija je nato obiskala 
sedež Nove Delavske zbornice v 
ul. Pondares, kjer so parlamen. 
tarče pričakovali zbrani vodi
telji razredne sindikalne orga
nizacije. Dobrodošlico jim je 
izrazil tov. Tominez, kateremu 
je odgovoril posl. Adamoli, 
poudarjajoč važnost enotnosti 
vseh pristaniških mest za dose
go razvoja tistega proizvodnega 
sektorja, ki je za obmorska me
sta podlaga njihovega gospodar
stva.

Na tržaški občini je delega
cijo sprejel v odsotnosti župa
na. podžupan prof. Cumbat. Na
ši parlamentarci, ki jih je 
spremljal tov. Pogassi, vodja ko
munistične skupine v tržaškem 
mestnem svetu, so podžupanu iz- 
nesli številne probleme, ki zani
majo naše mesto. Delegacija je 
bila se isto jutro sprejeta tudi 
na generalnem vladnem komisa
riatu, kjer je imela daljši raz
govor z namestnikom prefekta 
dr. Caponom. Razgovarjali so se 
o perečih problemih tržaškega 
gospodarstva, pristanišču, indu
striji in drugih panogah proiz
vodnje ter izrazili podprefektu 
svojo zaskrbljenost zaradi po
manjkanja vladnega načrta za 
Trst.

Prihod v soboto in prvi stiki
Javno zborovanje v Miljah in
Obisk v Lonjerju in prireditev 
čast delegacije v Križu

Trstu
na

Cilji in perspektive 
borbe velike

kategorije kovinarjev

Pogled na del dvorane Ljudskega doma v Sv. Križu med prireditvijo na čast 
parlamentarne delegacije KPI. V prvi vrsti so člani delegacije z voditelji naše 
federacije. Od leve proti desni : tovarišica Marija Bemetič in žena poslanca 
Arenella, ki sedi poleg nje; sledijo poslanci Vidali, Adamoli, senatorja Pessi in 
Pellegrini, poslanec Franco iz Tržiča, član tajništva naše federacije tov. Kolenc

in poslanec Natoli

V soboto popoldne sta imela 
poslanca Vidali in Roffi daljši 
razgovor s predstavniki sloven
skih šolnikov. Razpravljali so o 
zakonskem osnutku za sloven
ske šole ter še o drugih proble
mih v zvezi s slovenskim šol
stvom na Tržaškem, Goriškem 
in v Benečiji.

Delegacija parlamentarcev je 
v soboto popoldne obiskala 
miljske hribe ter dolinsko obči
no. V Dolini so naše poslance

V maju izredna 
kampanja rekrutacije

za KP in ZKM

7. junija 
sestanek

ljudskih
predstavnikov

V ponedeljek so se se
stali v Cervignanu pred
stavniki federacij KPI 
iz Trsta, Vidma, Gorice 
in Pordenona. Razprav
ljali so o organiziranju 
deželnega sestanka pred
stavnikov, ki jih je iz
volilo ljudstvo. Gre za 
sestanek v deželnem 
merilu komunističnih 
senatorjev, poslancev, 
županov, občinskih in 
Pokrajinskih svetoval
cev. Sestanek bo 7. juni
ja v Miljah. Razpravlja
li bodo o delovanju kra
jevnih ustanov in usta
novitvi avtonomne de
žele.

TT"ot v vseh federacijah KPI.
je tudi v Trstu v teku izred

na kampanja pridobivanja no
vih članov za partijo in komu
nistično mladino, ki bo trajala 
ves mesec maj. Tržaške komu
niste, Slovence in Italijane čaka 
še posebno važna naloga, upo
števajoč resno gospodarsko kri
zo. Prav zaradi tega je tembolj 
potrebna borba za obnovo ; da 
bo borba obrodila dobre sado
ve, pa je neogibno potrebna 
močna partija z vedno novimi 
člani.

Zato je potrebno, da sodelu
jejo v tej izredni kampanji re
krutacije v duhu tekmovanja 
vsi tovariši, vse sekcije in vse 
celice v mestu, tovarnah in na 
podeželju.

Kot vzgled naj bo sekcija v 
Miljah, ki je povabila vse o- 
stale sekcije naše federacije na 
tekmovanje v kampanji rekru
tacije. Pozitiven je tudi vzgled 
sekcije Barriera, ki je sprejela 
vahilo miljskih tovarišev in po
stavila naslednje pogoje tekmo
vanja : rekrutirati za partijo do 
30. junija 20% novih članov v 
razmerju s številom vpisanih v 
sekciji ter poleg tega še 25 no
vih članov za Zvezo komunisti
čne mladine.

Podčrtati je treba, (la bo ime
la kampanja pridobivanja novih 
članov v vaseh našega podeželja 
še posebne karakteristike. Tako 
so se n. pr. tovariši v Trebčah 
obvezali, da bodo razvili veli
ko akcijo za množično reknv 
tacijo. Obiskali bodo vse de
mokrate in jih povabili naj pri
stopijo v vrste naše partije. V 
Borštu bo akcija posvečena 
predvsem ženam, medtem ko 

i bodo v drugih vaseh podvzeli še 
j druge pobude za pridobitev no- 
| vih sil za našo partijo in ko- 
' munistično mladino.

Glede akcije v tovarnah so se 
te dni že pomenili na sestankih 
tovariši iz ladjedelnice Sv. Mar
ka, Tovarne strojev, tovarne 
Dreher, kjer so sprejeli kon
kretne obveznosti. Prihodnji te
den bodo sestanki v raznih sek
cijah.

Pojačana dejavnost sekcij in 
obveze, ki so jih do danes pre
vzeli tovariši, bodo dale brez 
dvoma konkretne in pozitivne 
rezultate.

Naj omenimo še, da je v ok
viru sedanje kampanje za pri

dobivanje novih članov, sekcija 
Magdalene vpisala 8 novih to
varišev, sekcija Sv. Ane 7 in 
sekcija Sv. Jakoba 6 novih čla
nov.

Tudi Zveza komunistične 
mladine beleži prve rezultate 
kampanje rekrutacije. Mladin. 
ski krožek Sv. J akoh-Pončan a 
je vpisal 10 novih članov, 9 
jih je vpisal krožek «Gramsci» 
pri Sv. Ani, 4 mladinski krožek 
«Tomažič», 2 nova člana je pri
dobil krožek v Rocolu in 1 kro
žek na Barrieri.

in senatorje sprejeli župan tov. 
Lovriha in občinski odborniki 
ter nekateri svetovalci. V teku 
razgovora so se parlamentarci 
podrobno informirali o raznih 
občinskih problemih. Iz Doline 
je delegacija odšla v Milje, kjer 
jih je na občini sprejel župan 
tov. Pacco. Prisotni so bili pred
stavniki naše partije, MUIS, 
Nove DZ, CdL-CISL in člani 
tovarniških notranjih komisij. V 
Ljudskem domu je sprejel dele
gacijo tov. Santalesa skupno z 
drugimi člani miljske sekcije
KPI.

V soboto zvečer je bilo na 
trgu v Miljah veliko javno zbo
rovanje. Govoril je sen. Pessi, 
ki je podčrtal pomen prihoda 
parlamentarne delegacije, kate
ra je prišla v te kraje zato. da 
boljše spozna naše probleme in 
stopi v direkten stik « tukajš
njim prebivalstvom.

V nedeljo je imela delegacija 
isto tako bogat program obiskov 
in razgovorov. V prvih jutra
njih urah so se parlamentarci 
srečali s sindikalisti pokrajin
ske CGIL, predstavniki tovar- j

vanju je predsedoval posl. Vi
dali, v slovenščini je delegacijo 
pozdravil občinski svetovalec- 
tov. Gombač.

Kot smo že omenili je bila 
delegacija oopoldne tudi v Lo-

(Nadaljevanje na 4. strani)

T7" ot je gotovo našim bralcem 
že znano, so imeli kovinarji 

v vsej Italijanski republiki 
v razmeroma kratkem razdobju 
dve veliki splošni stavki. V zve
zi z agitacijo, ki jo še vedno 
vodi približno 1 milijon kovi
narjev pri nas in v republiki, 
smo zastavili tov. Semilliju, taj
niku pokrajinskega sindikata 
FIOM nekaj vprašanj o pomenu 
borbe in perspektivah.

VPR. : Kakšne so poglavitne 
zahteve kovinarjev in kako so 
na te zahteve reagirali indu
stri jci?

ODG.: Predvsem je treba ve
deti, da je imela kategorija ko- 
vinarjev, čeprav predstavlja 
dejansko steber delovne sile 
v Italiji, obnovljeno delovno 
pogodbo samo enkrat odkar se 
je končala vojna. Toda medtem 
io se razmere korenito spreme
nile. Proizvodnja se je povišala, 
povišala se je storilnost delavcev 
in kot posledica je njihov fizični 
napor večji. Toda od vsega tega 
imajo dejansko korist le deloda
jalci, to je veliki monopoli. Za
to je zahteva kovinarjev po ob
novitvi delovne pogodbe povsem 
na mestu, pravična in človeška.

Toda industrijci se izgovarja
jo, da ne morejo dati nobenih 
mezdnih poviškov, češ da je 
proizvodnja padla zaradi reče- 
sije, konkurence itd. Seveda so 
njihove trditve naravnost smeš
ne. Podatki, ki so jih objavili 
sindikalni listi, postavljajo na 
laž trditve industrijcev. Dejstvo 
je, da so po vojni profiti mono
polov zelo narasli, medtem ko 
so ostale delavske plače skoro 
vedno na isti ravni. Toda trmo
glavo stališče industrijcev si 
postavlja še drug cilj, ki 
je brez dvoma političnega 
značaja. Če bi se jim posre
čilo upogniti voljo enega mi- 
lijoi 
prli
ustvaritev dejanskega delodajal
skega absolutizma nad vsemi 

I ostalimi delovnimi kategorijami.

Intervju s pokrajinskim tajnikom 
FIOM tov. Semillijem

VPR.: Kakšnega pomena in 
važnosti so za kovinarje predlo
žene zahteve?

Povsem razumljivo je, da se 
kovinarji ne morejo zadovoljiti 

navadnim skromnim mezdnim 
poviškom. Za to delovno kate
gorijo je neogibno potrebna in 
nujna nova moderna delovna 
pogodba v kateri bodo vnesene 
korenite spremembe tudi nor
mativnega značaja, to je spre
membe delovnih odnosov.

Znižanje 
delovnega 
urnika

Predvsem gre za važno vpra
šanje akordnega dela o katerem 
je vedno odločal lahko samo de
lodajalec. Kovinarji pa zahte
vajo pravico do pogajanja o do
ločanju akordnega dela in ta
rifah. Le tako bodo lahko imeli 
tudi delavci koristi od večje 
proizvodnje in tehnični napre
dek bo končno pomenil za de
lavca tudi socialni napredek.

Kovinarji zahtevajo nadalje 
znižanje delovnega urnika, seve
da z isto plačo, kar bi pripomo
glo do večje zaposlitve še druge 
delovne sile, ki je sedaj brez
poselna in bi obenem zmanjšalo 
fizično izčrpanje. Tudi zahteva, 
da se prizna delavkam isto pla
čo za delo, ki ga opravljajo kol 
delavci, je povsem upravičena 
in človeška.

Poleg gornjih zahtev so v no
ri delovni pogodbi zapopadene 
še: ureditev kvalifikacije de- 

kovinarjev, bi si s tem od- | javcev, ker stare ne odgovarjajo 
vrata na stežaj za. več novim sistemom dela, na

dalje je vprašanje napredova
nja v službi, bodisi za delavca 
kot za uradnika in končno še

ureditev problema discipline. 
Pri tem je treba upoštevati na
čela republiške ustave in listine 
mednarodnih delavskih organov 

VPR. : Ali bi imela pozitivna 
rešitev problema kovinarjev u* 
godne posledice tudi za druge 
sektorje?

ODG.: Ne more biti nobene
ga dvoma, da bi bile posledice 
ugodne na splošno za vse sekto
rje dela in proizvodnje. Kot je 
znano, imamo v Italiji pribli
žno 1 milijon kovinarjev, v o- 
gromni večini z družinami. To 
pomeni za italijansko tržišče vsaj 
par milijonov potrošnikov, ki bi 
z večjimi mezdami brez dvoma 
pozitivno vplivali na ostale sek
torje proizvodnje. Večja plača 
pomeni več nakupov, večjo po
trošnjo in torej tudi več proiz
vodnje v drugih sektorjih. Ures
ničitev njihovih zahtev norma
tivnega značaja pa bi dala tudi 
drugim kategorijam dela večjo 
moč pri postavljanju specifičnih 
zahtev.

O kongresu Zveze
demokratičnih žena

v nedeljo 3. maja je bil v 
mali dvorani gledališča 

Rossetti v Trstu kongres Zve
ze demokratičnih žena, ki so se 
ga udeležile delegatke zastopa
joče skoro desettisoč članic na
predne ženske organizacije. 
Kongres je obravnaval vsa važ
nejša vprašanja ženskih množic, 
xi jih je iznesla v svojem poro
čilu tajnica organizacije J ole 
Deferri.

Na dopoldanskem zasedanju 
niških delavcev, pristaniščnikov j je predsedovala Pina Tornaseli!, 
in drugih strok. Po obisku v I ki je v imenu prisotnih toplo 
Lonjerju so se naši parlamentar- pozdravila poslanko Luciano Vi
ci udeležili svečane prireditve 
v Ljudskem domu v Križu.

V nedeljo zjutraj je bilo po
leg že omenjenih obiskov tudi 
javno zborovanje pri Sv. Jako
bu. Številnim prisotnim je go
voril sen. Pellegrini. Na zboro-

viani, kot predstavnico vodstva 
UDI ter delegacije žena, ki so 
prišle iz bližnjega Veneta. Kot 
smo že omenili je glavno poro
čilo podala tajnica Iole Deferri. | poročilu obravnavala nekatere 
ki je obravnavala predvsem [ specifične probleme, ki jih ima- 
osnovni problem žena. to je e- [ jo slovenske žene ter iznesla

mancipacijo. Poudarila je, da 
je uresničitev tega cilja resno 
ovirana zaradi ogromnih stro
škov, ki jih vlada napravi za 
vojne priprave, kar gre na ško
do splošnega gospodarstva. Po
sledice tega občutimo še poseb
no v Trstu, občutijo jih žene, ki 
morajo skrbeti za dom in vzgojo 
otrok. Tajnica ZDŽ je nato ori. 
sala akcije ženske organizacije 
za uresničitev nekaterih živ
ljenjsko važnih teženj žena, kot 
je občinska potrošna ustanova, 
podčrtala je pomen akcije proti 
draginji, za rešitev stanovanjske 
krize, za izboljšanje socialnega 
skrbstva, pravice slovenskih že
na, za šolo in še druge

Vera Žužek je po glavnem

Prvomajsko sindikalno zborovanje
Garibaldijevem trguna

konkretne predloge za okrepi
tev delovanja organizacije med 
ženami na podeželju.

Sledil je govor poslanke Vi- 
viani, ki je uvodoma obravna
vala vprašanje doprinosa, kate
rega lahko da žena za razvoj na 
cionalnega gospodarstva.

Problem večje zaposlitve že
ne v proizvodnji je seveda po-

Kakšne so 
perspektive 
borbe 
kovinarjev

VPR.: Kakšna je sodba CGIL
o dosedanjem poteku borbe, i 
posebnim ozirom na zadnji dve 
stavki?

ODG.: Mnenje vodstva naše 
organizacije je brez dvoma po
zitivno in tudi ne more biti 
drugače. Saj so kovinarji v rea
nici pokazali v vsej dosedanji 
borbi navdušenje in razredno 
zavest. To je prišlo do izraza, 
ker so pač problemi okrog kate
rih se vodi sindikalna akcija v 
celoti odgovarjajoči potrebam 
te kategorije. Tudi enotnost se 
je v zadnjih stavkah še okrepi
la in ne smemo pozabiti važne
ga dejstva, da je druga stavka, 
ki je trajala 48 ur, uspela še 
boljše kot prva.

VPR.: Kakšne to perspektive 
borbe?

ODG. : Kovinarji so dali jasno 
razumeti, da so odločeni vodi
ti borbo do konca. Pripravljeni 
so seveda na pogajanja, toda t 
tem primeru morajo delodajal
ci postaviti s svoje strani kon
kretne in stvarne protipredloge, 
ki naj služijo kot podlaga sa 
začetek pogajanj. Toda če Con- 
(industria in Intersind ne bosta 
spremenili svojega dosedanjega 
stališča, bo moralo neizbežno 
priti do zaostritve in okrepitve 
borbe, dokler ne bo Confindu-vezan s celo vrsto drugih pro

blemov, kot je poklicna kvalifi-1 stria končno primorana popu- 
kacija. enaka plača, ukinitev j stili, kar bo ustvarilo pogoje za
odpustov ženske delovne sile v 
primeru poroke ali zaradi po
roda, pokojnina gospodinjam. 
UDI je v resnici najučinkovitej
še orodje -— je podčrtala po
slanka Viviani — za uresničitev 
teh ciljev. Toda žensko gibanje 
je danes na žalost razdvojeno, 
kar je resna ovira za učinkovi
tost vsake akcije. Zato je velike 
važnosti, da najdejo žene skup
no platformo, ki bo omogočila 
sporazumevanje v posameznih 
akcijah.

Na popoldanskem zasedanju 
se je pod predsedstvom Libere 
Sorini in Zorke Legiša-Mervic 
razvila plodna diskusija. Inter
venirale so Soča Košuta, Zorka 
Legiša, Armida Valentinis, Li
bera Sorini, Helena Mlač, Jelka 
Gerbec, Branka Domjo in še 
druge delegatke.

Na kongresu je bil izvoljen 
nov Glavni svet ZDŽ, ki ga se
stavljajo: Apih J ole, Bemetič 
Marija, Bortolini Luigia, Gatto
nar Nell, Čebulec Slava, Cher- 
sovani Irma, Deferri Jole. Di 
Lenardo Marčela, Domjo Bran
ka, Donini Giuditta, Gerbec 
Jelka, Gosetti Anna, Gulli Ada, 
Grgič Karla. Japelj Marija. Ko
šuta Zora, Kralj Gizela, Mer- 
vic-Legiša Zorka. Liberio Elvi
ra, Longo Lina, Fiumi Madda
lena. Luches Vittoria, Mennucci 
Vida, Meula Santina, Mlač He
lena. Nicolini Giulia, Pacco Re
denta, Piščanc Ada, Ren Kaiser 
Edda, Robba Teresa, Rijavec 
Mira, Sirk Leda, Sorini Libe
ra, Spagnul Liliana, Sbona Ai
da, Tomaselli Pina, Toplicher 
Giuseppina, Uršič Nerina, Weiss 
Laura, Zoppolato Gianna, Žu
žek-W alderstein Vera.

pozitiven 
spora.

in hiter zaključek

Prihodnja številka 
„ DELA “ izide v 

petek 5. junija.

Nad
1 milijon lir 

za Novo
DZ - CGIL

Izvršna komisija Nove Delav
ske zbornice, ki se je sestala te 
dni je med drugim proučila po- 
tek prvomajske kampanje nabi
ranja prispevkov za Novo DZ- 
CGIL ter z zadoščenjem ugoto
vila. da je bil cilj dosežen in 
tudi presežen. Do 8. maja je 
Nova DZ-CGIL nabrala skupno 
1,114.066 lir.

Izvršna komisija se toplo za
hvaljuje vsem strokovnim sindi
katom in vsem delavcem za do
sežene rezultate. Poziva obenem 
vse kolektorje naj pospešijo na- 
biralno akcijo in takoj položijo 
nabrane vsote. Sad njihovega 
požrtvovalnega dela bo drago- 
cen doprinos za finančno okre
pitev razredne sindikalne orga
nizacije, ki bo na ta način bolj- 
če krila naraščajoče potrebe, ki 
jih narekujejo razne sindikalne 
akcije.



Stran 2 DELO 15. maja 1959

Proslave I. maja 
v Trstu in okolici

P- Kljub slabemu vremenu je bila 
v Trstu velika povorka

> Delavsko zborovanje na 
Garibaldijevem trgu

P Senator Sacchetti: „Trst ne 
prosi miloščine, marveč zahteva 
kar mu pripada /“

Kljub izredno slabemu vremenu, ki je bilo pri nas 
na dan I. maja, so se vršile delavske manifestacije, ki 
so bile za io priliko napovedane. V jutranjih urah se je 
zbrala velika množica na trgu Pestalozzi, od koder je 
krenila kasneje povorka mimo Sv. Jakoba in po ulici 
Madonnina na trg Garibaldi, kjer je bilo ob 11. uri 
veliko zborovanje, ki ga je organizirala Nova Delavska 
zbornica CGIL. Kako impozantna množica je prisostvo
vala temu zborovanju nam med drugim jasno pokaže 
slika, ki jo objavljamo na prvi strani našega lista. 

Povorko «o. kot je v navadi,
dvorili številni skuteristi. ki so 
nosili delavske zastave. Takoj 
za njimi so korakali voditelji 
Nove Delavske zbornice s svojo 
zastavo, med katerimi je bil tu
di senator Walter Sacchetti, ki 
je na letošnji manifestaciji za
stopal glavno vodstvo CGIL in 
ie imel glavni govor na trgu Ga
ribaldi. Takoj za tem je sledi
la vrsta rdečih zastav, ki so jih 
nosili delavci, godba Rinaldi, de. 
lavci raznih strok s svojimi za
stavami in sicer: pristaniščniki, 
trgovski nameščenci, upokojenci, 
pomorščaki FILM, kovinarji 
Tovarne strojev in ladjedelnice 
Sv. Marka, nameščenci ACE- 
GAT, krajevnih ustanov, bolniš
nic, delavci kemične stroke in 
petrolejskih čistilnic. Arzenala, 
nameščenci prehrambene stroke, 
pivovarne Dreher, nameščenci 
pošte in telegrafa, železničarji, 
delavci gradbene stroke in kon
čno dolga vrsta delovnih ljudi, 
med katerimi so bili tudi vodi
telji naše federacije : poslanec 
Vidali, prof. Sema, tov. Mari
na. ostali občinski svetovalci, 
voditelji množičnih organizacij, 
predstavniki drugih levičarskih

političnih skupin in številna 
mladinska skupina.

Zborovanje na Garibaldije
vem trgu je otvoril sindikalist 
Albin Gerii ter med drugim 
protestiral proti oblastem, za 
radi omejevanja delavske mani. 
festacije. Prvi je v slovenščini 
govoril tovariš Gombač, ki je 
prav tako obsodil ravnanje ob 
lasti, katere preprečujejo de
lavskim množicam, da bi pro
slavljale praznik I. maja v sre
dišču mesta. Govornik je nato 
govoril o pomenu I. maja, o de 
lavskih borbah ter podčrtal nuj
nost. da se čim večje število ne
organiziranih delavcev strne v 
enotno delavsko sindikalno or
ganizacijo CGIL.

Senator Sacchetti je govoril 
o borbah in uspehih CGIL v 
vsedržavnem merilu, nato pa 
je obravnaval pereča tržaška 
vprašanja, ki že vrsto let ča
kajo na ugodno rešitev. Od vla
de je zahteval, naj izpolni ob
ljube, ki jih je dala že pred 
leti in naj sprejme ukrepe, ki 
so nujno potrebni za prepreči
tev propasti tržaškega gospodar
stva. Med drugim je poudaril

dejstvo, da Trst ne prosi milo
ščine, pač pa hoče in odločno 
zahteva to, do česar ima vso 
pravico. Končno je tudi senator 
Sacchetti povabil delavce, naj 
vstopijo v enotno sindikalno or
ganizacijo CGIL in podčrtal ob
vezo, da se bo ta organizacija 
vedno borila za pravice delav
cev, za delo in pravičen zaslu
žek, za socialni naptedek, demo
kracijo in za mir.

Razen osrednje dopoldanske 
delavske manifestacije v Trstu 
so bili prvomajski shodi tudi v 
Miljah, v Boljuncu, na Proseku 
in v Križu. Ponekod so bile ob 
lej priliki tudi veselice. V Treb
čah je bila prvomajska prosla
va že na predvečer praznika, 
istotako tudi na Opčinah, kjer 
je priredila mladina družabni 
večer, katerega se je udeležilo 
tudi zastopstvo mladine iz 
mesta.

Vse prvomajske prireditve so 
potekale v največjem redu. 
Kljub temu pa je prišlo do ne
kega neprijetnega dogodka, ki 
ga ne moremo prezreti. Ko 
je godba Rinaldi, po zborova
nju na trgu Garibaldi vračala k 
Sv. Jakobu, je kot vsako leto, 
svirala primerne koračnice. To 
pa je očividno šlo na živce ne 
katerim čuvarjem javnega reda, 
ki so zapovedali godbi naj pre 
neha s sviranjem. Proti temu 
so protestirali delavci, ki só se 
prav tako vračali z zborovanj

V naselju Sv. Roka pri Mi
ljah pa je neki policist zahteval 
od nekega delavca, naj sname 
delavsko zastavo z okna svoje
ga stanovanja. To zahtevo je 
utemeljeval s trditvijo, da gre 
za zastavo neke tuje države. De
lavec se je temu uprl. Policistu 
je skušal dopovedati, da je rde
ča zastava delavska zastava, to
da policist se ni hotel vdati. 
Zvečer so prišli k delavcu dru
gi policisti ter mu sporočili, da 
moral plačati... globo.

Komentar k obema omenje
nima dogodkoma prepuščamo 
bralcem.

Za obnovo našega kmetijstva,
za srečnejšo bodočnost delovnih ljudi!
Kraška zemlja

naj se valorizira
preteklega marca so kmetje iz Trebč, ki so prizadeti 

zaradi vojaških vaj naprosili poslanca Vidalija, naj 
posreduje na merodajnem mestu, da bi čimprej prejeli 
odgovarjajočo odškodnino in da v bodoče vojaštvo ne 
bi kvarilo travnikov in pašnikov, katere so z velikimi 
žrtvami že njihovi predniki uredili in večinoma obzi
dali. Kmalu za tem je naš poslanec predložil v parla
mentu posebno interpelacijo, ki je bila naslovljena mi
nistru za vojsko in ministru za kmetijstvo.

V tej interpelaciji je bilo med

Kronika v slikah

Letošnji I. maj je bil borben dan tržaškega proletariata, dan borbe za delo, 
za obnovo tržaškega gospodarstva za politične, socialne in narodnostne pravice 
prebivalstva Tržaškega ozemlja. Na sliki : delavci velikih industrijskih podjetij

v sprevodu

Velike delavske povorke, ki jo je organizirala tržaška Nova Delavska zbornica 
so se udeležili tudi voditelji Avtonomne tržaške federacije KPI, na čelu katere 
so korakali poslanec Vidali, tov. Marina, sekretar federacije prof. Sema in drugi

drugim poudarjeno, da gre za 
problem kraškega sveta, kjer že 
itak primanjkuje paše in krme 
za živino. Poudarjeno je bilo 
tudi, da zaradi tega živinoreja 
občutno upada. Tako je bilo v 
Trebčah n. pr. pred nekaj leti 
še 170 glav goveje živine, da
nes pa se je to število zmanjša
lo vsaj za eno polovico. \ in
terpelaciji je nadalje navedel, 
da prebiva v Trebčah okrog 50 
malih posestnikov,ki so se pred 
leti preživljali skoraj izključno 
iz kmetijskih dohodkov. Danes 
ti kmetje plačujejo davke od 
zemljišč, toda nimajo od njih 
nobenih koristi. Za časa bivše 
ZVU so bila zadevna zemljišča 
rekvirirana in kmetje so preje
mali redno odškodnino. Danes 
pa je drugače. Vojaške oblasti, 
pri katerih so se prizadeti kme
tje že večkrat pritožili, zahte
vajo od kmetov, naj vsako
kratno škodo sproti prijavijo in 
navedejo celo vrsto vozil, s ka
terimi je bila povzročena. Seve
da je v praksi to nemogoče, saj 
prizadeti kmetje ne morejo bi
ti stalno na preži za vojaškimi 
vozili in za ugotavljanje kakšne 
vrste so ta vozila. Na koncu svo. 
je intervencije je poslanec Vi
dali naprosil oba ministra, naj 
ukreneta vse potrebno za to, da 
bo čimprej izplačana povzroče
na škoda in zato, da se v bo 
doče prepreči vsako nadaljnje 
poškodovanje travnikov in pa
šnikov, ki so last kmetov iz 
Trebč.

Kras ne sme 
postati 
vojaško 
vežbališče

Nir interpelacijo, ki jo je po
slanec; Vidali predložil mini
stroma za obrambo in za kme
tijstvo glede priznanja odškod
nine kmetom iz Trebe, je pre
jel naslednji odgovor:

« Izplačevanje odškodnine za 
škodo povzročeno oh priliki vo
jaških vaj, se vrši ekspeditivno 
s strani posebnih komisij. Delo 
teh komisij je olajšano če pri
zadeti lahko navedejo v svoji 
prošnji poleg vrste škode, ki je 
bila povzročena in zahtevane 
vsote, tudi vojaško edinico, ki 
je vežhala na zemljiščih. Oško
dovance se vpraša gornje podat
ke ne zaradi tega. da hi se jih 
nadlegovalo, marveč zaradi hi
trejše likvidacije odškodnine.

V zvezi s posebnim prime
rom. ki ga je navedel poslanec, 
sporočamo, da so hile rešene vse 
prošnje, ki so jih predložili 
prebivalci iz Trebč, razen ene, 
za katero so potrebne še druge 
inforni arije».

Kraška planota, ki jr malo 
obljudena, je primerna za voja
ške vaje, z najmanjšo škodo zr- 
gospodarstvo na splošno. Da se 
hod o neizogibne neprijetnosti, 
ki jih povzročajo vojaške vaje 
zasebni kom omejile na mini
mum. je uprava pozvala občine 
področja, naj navedejo kraje, 
ki hi utrpeli najmanjšo škodo».

Tako je torej mnenje mini
stra. Toda s tem mnenjem se 
ne strinjajo naši kmetje, kate
rim je pri sren obstoj in razvoj 
kmetijstva.

Mi vztrajamo pri trditvi, da 
jr Kras možno valorizirati in da 
je treba to valorizacijo doseči. 
Na Krasu je sicer malo zemlje, 
toda ta je rodovitna in je mo
goče na njej z načrtnim obde
lovanjem, z gnojenjem in mo
rebitnim namakanjem, pridelo
vati izvrstne pridelke, ne le za 
domačo potrošnjo, temveč tudi

tržaški trg. na katerem je 
vedno veliko povpraševanje po 
domačih pridelkih. Znana stvar 
je, da so k raški pridelki mnogo 
bolj okusni kol pa pridelki iz 
Furlanije in Benečije. To velja 
za povrtnino, sočivje, krompir 
in sadje in isto lahko rečemo 
tudi za krmo. Zato sta tudi 
mleko in maslo s Krasa zelo 
okusna in zelo cenjena ' 
našem mestu.

Tem manj se moremo stri
njati z mnenjem ministra ako 
upoštevamo obstoječo krizo na 
industrijskem področju in v go
spodarstvu na splošno. Ako se 
bo kraška planota spremenila v 
vojaško vežbališče, in bo torej 
na njej še bolj .okrnjeno kmetij
stvo, kje bodo naši kmetje našli 
primerno zaposlitev, kje bodo 
jemali sredstva, ki so potrebna 

preživljanje? Ali naj oni, ki 
so zakoniti lastniki zemljišč, ki 
so bila z velikimi stroški, žrtva
mi in napori očiščena, še bolj 
povečajo armado brezposelnih? 
Mar naj iščejo zaposlitve, reci
mo, v Žaveljskem industrijskem 
pristanišču in v tamkajšnji in
dustrijski coni. ki je nastala na 
prav tako rodovitnih njivah na
ših kmetov iz Brega? Da je to 
nemogoče, je znana stvar, saj 
omenjeno pristanišče in omenje
na industrijska cona nudita zapo
slitev le nekaj stotinam delav
cev, ki pa so stalno izpostavlje
ni nevarnosti, da se znajdejo na 
cesti, saj je prav tako znana 
stvar, da mnoga izmed obstoje
čih podjetij životarijo v nepre
stani negotovosti, nekatera pa 
so celo prenehala z obratova
njem. Znana stvar je tudi, da 
industrijska podjetja iz notra
njosti Italije ne marajo vlagati 
svojega kapitala na tem podro
čju, ki bo tudi zaradi postavit
ve raketnih odletišč v bližnjem 
Venetu tem manj primerno za 
razvoj industrije.

Mladina — naš up in naša bodočnost ! Letošnje prvomajske manifestacije se 
je udeležilo mnogo mladine, ki je manifestirala za pravico do dela in učenja, 
za srečnejšo bodočnost in za mir. Tržaška mladina hoče na rodni zemlji ostati,

se učiti in delati !

Koristi zakona
o hribovitih področjih

Nekoč so bili na Hudem letu lepi travniki, last 
kmetov iz Lonjerja. Bivša ZVU je te travnike spre
menila v igrišče za golf. Lonjerski kmetje so bili 
s tem močno prizadeti. Sedaj jim primanjkuje 
krma. Še vedno čakajo na pravično odškodnino

TV/T "milo je že precej časa od- 
kar se je občinska uprava 

v Zgoniku zavzela za to. da bi 
bila prišteta občinam, ki spa
dajo v takoimenovano hribovito 
področje, za katere obstojajo po
sebni zakoni za pospeševanje in 
razvoj kmetijstva, živinoreje in 
gozdarstva. Občinski svet je so
glasno sprejel sklep, da se za
prosi merodajne oblasti za to, 
da se /goniški občini priznajo 
te ugodnosti.

Pred nedavnim se je s slični, 
mi problemi havil tudi mestni 
svet v Trstu. Skupina komuni
stičnih svetovalcev je tudi v 
tem svetu predložila predlog, 
naj bi se podeželjska področja 
tržaške občine, zaradi svojih 
specifičnih pogojev, prištela 
med hribovita področja. S tem 
predlogom se je strinjala večina 
svetovalcev. 0 tem problemu se 
je razpravljalo tudi v pokrajin
skem svetu.

V našem listu smo že večkrat 
pisali o pomenu zakona za hri
bovita področja in o koristih, ki 
bi jili imela ta področja, ako 
bi se ta zakon uveljavil tudi na 
Tržaškem ozemlju. Vendar pa 
se nam zdi umestno, da tudi da
nes spregovorimo o teh vpra
šanjih in da še enkrat seznani
mo naše bralce s tem, kakšne 
koristi bi uveljavitev tega zako-

Kmetje se ne strinjajo
z ministrom, ki meni 

da je Kras najbolj primeren 
za vojaške vaje

Na 4. strani objavljamo 
izvleček govora o kmečkih 
problemih, ki ga je imel 
tovariš Gombač ob priliki 
proračunske razprave v 
tržaškem občinskem svetu.

Ostati hočemo 
na svoji 
zemlji !

Torej našim kmetom naj bi 
ne preostalo nič drugega kot 
da se izselijo v tujino, v dalj
no Avstralijo in v druge dežele 
-veta, ali pa naj bi odhajali na 
delo v rudnike nekaterih za
hodnoevropskih držav kot mo
rajo hoditi prebivalci Sloven
ske Benečije. Tega pa nasi lju
dje nočejo. Pač pa hočejo o- 
stati na svoji zemlji, kajti pre
več so žrtvovali, preveč so sc 
trudili, tako oni kot njihovi 
predniki, za to, da so očistili 
kraška področja in si uredili 
lepe kmetije, polja in vinogra
de, travnike in pašnike. To mo
rajo upoštevati tudi gospodje v 
Rimu ! Zato naj poiščejo dru
god področja za vojaška vežha- 
lišča, našemu Krasu pa naj o- 
mogočijo, fda razvi ja kot je na
ravno. da na njem kmetje iz
boljšajo in vsestransko okrepi
jo kmetijstvo, ki more ne le nu
diti možnost za preživljanje 
kmečkega prebivalstva našega 
področja temveč zalagati v pre
cejšnji meri tržaški trg s cenje
nimi poljskimi pridelki.

Evo, zakaj zahtevamo uve
ljavitev zakona o hribovitih po 
d roč j ih tudi na Tržaškem ozem
lju. / uveljavitvijo tega zakona 
hi pripomogli k temu, da bi se 
naše kmetijstvo opomoglo in iz
boljšalo in bi bilo na splošno 
deležno vseh onih ugodnosti, ki 
jih to kmetijstvo nujno potre
buje. Še več : našim kmečkim 
ljudem je treba omogočiti, da 
se tudi strokovno pripravijo 
na svoj poklic. To velja zlasti 
za* mlada pokoienja. Zato naj 
se čimprej uresniči toliko pri
čakovana in povsem upravičena 
zahteva po ustanovitvi kmetij
ske strokovne šole v Zgoniku, 
za kar se že vrsto let zavzema 
tamkajšnja občinska uprava, na 
kar je opozoril parlament tudi 
naš poslanec Vidali.

«Če bo šlo tako naprej, čez 
nekaj let sploh n p bomo več 
gospodarji na naši zemlji» 
te besede smo slišali iz ust mar
sikaterega od predstavnikov 
kmetov iz Lonjerja, Trebč, Pa
di ič in drugih vasi, ki so se v 
nedeljo popoldne srečali v Lo- 
njerju z našo parlamentarno de
legacijo.

Kmetje so našim parlamentar
cem s preprostimi besedami v 
katerih je bilo slišati ogorčenje 

istočasno odločnost, obrazlo
žili kako stoje stvari glede v o 
jaških vaj. ki povzročajo iz dne- 

v dan večjo škodo našemu 
kmetijstvu.

Tako smo slišali, da so imeli 
n. pr. v Trebčah pred leti o- 
krog 170 glav živine, danes pa 
jo ostalo manj kol 100. Takrat 
so samo trehenski živinorejci 
pokosili letno kakih 3000 sto
tov sena. Odkar so jim začeli 
jemati zemljo in še posebno 
odkar vojaška vozila orjejo brez

Komunistična partija je 
v svojem volilnem progra
mu leta 1058 postavila tu
di zahteve, ki se tičejo 
kmetijstva. Iz tega pro
grama povzemamo nasled
nje:

Intenzivno obdelovanje 
neobdelanih zemljišč, 
ki naj se prilagodi za 
gojenje trtoreje, povrt. 
nin in cvetličarstvu; 
izboljšanje posebnega 
nevračljivega finansira
nja za izboljšanje kme
tijske posesti tudi gle
de na živinorejo za za
kol in molžnjo ter pe
rutnino :

ustanovitev blagajne za 
okrepitev male kmečke 
posesti s kapitali z niz
kimi ob resim i :

ukinitev trošarinskega 
davka na vino ;

ukinitev zadnjih povi
škov občinskega davka 
in pokrajinskega do
datnega zemljiškega 
davka ;

— raztegnitev zakona za 
ustanovitev kmečke bol
niške blagajne ;

- - ohranitev in razvoj
kmetijskih tečajev ;

usmiljenja po njihovih travni
kih in pašnikih, pa morajo kme
tovalci kupovati ceno drugje.

Prizadeti kmetje se pritožu
jejo, da so bile vojaške oblasti 
pred vojno obzir ne j še do njiho
ve imovine, kot so danes.

«Vojaštvo nam pobira celo 
drva, mi pa moramo doma ku
hati na vii qui gasu» tako se
je jezil eden od prizadetih.

«Če bi še/ jaz v moj gozd 
sekati drva. bi me gozdna poli
cija takoj ustavila, drugi pa de
lajo z našo lastnino kar hoče
jo» se je pritožil kmet iz 
Trebč.

Toda to še ni vse. Kar je 
kmete šc posebno ogorčilo, je 
odgovor, ki ga je dal minister 
Andreotti našemu poslancu tov. 
Vi d ali ju na njegovo interpela
cijo glede priznanja in izplačila 
škode. Minister Andreotti je od
govoril. da je bila vsem kmetom. ^ 
razen enemu, že izplačana od- | 
škodnina, kar pa ni res. Kme
tje so ros prejeli odškodnino to
da samo za škodo, ki so jo pov
zročile pred leti anglo-amcriške 
okupacijske sile na njihovih j 
zemljiščih. Italijanska vlada ja j 
dejansko izplačala denar A n gl o- j 
Američanov. Kar se tiče škode. 1

ki so jo povzročile s svojimi va
jami italijanske čete, niso pri
zadeti kmetje prejeli do danes 
niti počenega groša. To je gola 
resnica in zato je tudi razum
ljivo, da so kmetje ogorčeni nad 
odgovorom ministra Andreot
tija.

Kaj zahtevajo kmetje? Pred
vsem naj se jim čimprej izplača 
— seveda po pošteni ceni 
vsa dosedanja škoda. In če ho
čejo vojaške oblasti na vsak na
čin nadaljevati z vežbanjem po 
njihovih zemljiščih, naj se prej 
domenijo z lastniki in sklenejo 
z njimi najemno pogodbo, kot 
so delale v praksi prejšnje vo
jaške oblasti.

Vsi kmetje odločno zahtevajo 
naj se zadeva čimprej reši. To 
svojo zahtevo so v notici jo tudi 
ponovili parlamentarcem KPI. 
ki «o jim s svoje strani zagoto
vili. da bodo zadevo urgirali v 
parlamentu in intervenirali na 
pristojnih mestih v zaščito ko
risti prizadetih kmetov.

na prinesla našemu kmetijstvu.
Pred vsem moramo omeniti, da 

zakon o hribovitih področjih 
nudi možnost srednjim in ma
lim posestnikom, da dobe po
sebne amortizacijske kredite 
za izboljšanje svojih posestev, 
gospodarskih poslopij, stanova
njskih hiš, ureditev gnojišč, iz
boljšanje polja, travnikov in 
pašnikov, napeljavo elektrike 
ne le za razsvetljavo temveč tu
di za pogon raznih strojev in 
naprav, ki so potrebne v sodob
nem kmetijstvu, nadalje za iz
boljšanje živinoreje, ureditev 
vrtov in sadovnjakov itd. : 
skratka povedano za splošno iz
boljšanje kmetijstva. Za vse to 
ima kmet pravico do kredita, 
ki lahko krije 80% celokupnih 
stroškov.

Iz tega izhajajo tudi velike u- 
gndnosti za celotno področje ob
čine, ki je deležna pravic za
kona o goratih področjih. Za 
gradnjo vodovodov prispeva 
država 75% stroškov. 60% pri 
gradnji namakalnih naprav, 
50% pri ureditvi poljskih poti 
itd. Nadalje imajo kmetje hri
bovitih področij velike koristi 
tudi od raznih drugih ugodnosti, 
ki jih določa zgoraj omenjeni 
zakon. Tu naj navedemo n.pr., 
da imajo kmetje pri nakupu 
umetnih gnojil 35% popusta, 
odnosno ta popust krije država. 
To je zlasti velikega pomena za 
naše kraje, kjer je zemlja do
kaj izčrpana in potrebuje znat
no količino gnojil, zlasti še ker 
primanjkuje hlevski gnoj in to 
zaradi primanjkovanja krme in 
vedno večjega upadanja goveje 
živine.

Toila c tem niso še izčrpane

ugodnosti, ki jih predvideva za
devni zakon. Tu je važno ome
niti. da so hribovita področja 
prosta raznih davkov kar je zla
sti velikega pomena za vse kme
te in še posebei, za kmete naših 
področij, ki nimajo dohodkov 
in so zaradi tega težko priza
deti zaradi davkov, ki se sko- 
ro ne razlikujejo od davkov v 
rodovitnih ravninskih področjih, 
kjer je obdelovanje zemlje mno
go lažje, zemljišča ne trpe za
radi suše in je pridelek mnogo 
višji.

V gornjih odstavkih smo na
vedli nekatere najpomembnejše 
ugodnosti, ki bi jih bili deležni 
naši kmetje ako hi bil tudi na 
našem področju uveljavljen za
kon o hribovitih področjih, lo 
prav to je kar mi zahtevamo 
ne le za zgeniško občino in ne
katera področja tržaške obline, 
temveč za vse Tržaško ozemlje. 
Z uveljavitvijo tega zakona hi 
se že v nekaj letih občutno 
spremenilo lice vsega Tržaškega 
ozemlja, kmetje hi spet dobili 
voljo do dela na svojih kme
tijah in še več: dobili hi voljo 
za načrtno in moderno k leto
vanje. ki ga sedanja doba nujno
narekuje.

Prav tako so kmetje 
ni nadaljevati akcij«

od loče- 
pravi

čno rešitev že starega problema 
«Hudega leta», ki ga ho nas 
poslance tov. X idali ponovno iz
nesel v poslanski zbornici.

Površina orne zemlje se je v zadnjih desetletjih močno zmanjšala. Na njivah, 
ki so bile last kmetov z Brega so zgradili takoimenovano industrijsko cono, 
na njivah pri Padričah pa begunsko naselje. Oblasti so prisilno razlastile tudi 

številne kmete iz Banov, Opčin, Proseka, Briščkov in drugih vasi

To je torej, kar zahtevamo 
mi. Tudi zaradi tega se n** mo
remo strinjati in se ne bom0 
nikoli strinjali z mnenjem ob
rambnega ministra, ki prav», da 
je Kras kot nalašč pripraven 
za vojaške vaje.

POLITIKA IN GOSPODARSTVO
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T) avel Pavlovič je bil 
pravi hrust. Ni bilo 

nobenih vrat, skozi kate
ra bi bil lahko prišel, ne 
da bi se bil mogel pripog
niti. S to dolgostjo se je 
ujemala tudi širokost.

Seveda je bil Pavel Pav
lovič tudi silno močan. 
Najdebelejše železne pali
ce je upognil ko bilke, 
s pestjo je zabijal žeblje 
v hrastovo mizo. To je 
delal kar tako-le za za
bavo, kakor si kdo drugi 
suče kroglice iz krušnih 
drobtin, in če ga je bila 
volja je zdrobil tudi mizo 
7 enim samim zamahom. 
Drzen je bil tisti, ki se 
mu je upal stisniti roko. 
Ta človeški medved je iz
ražal svojo naklonjenost 
na ta način, da je druge
mu roko skoraj zmečkal. 
Možakar se je smehljal 
brez vsake zlobe in je ka
zal svoje široko in lepo 
zobovje.

Pavel Pavlovič ni imel 
priložnosti, da bi zlorab
ljal svojo telesno moč. 
Vsakdo se je bal najmanj
še razprtije z njim, kajti 
če je le nekoliko zvišal 
svoj baritonski glas. se je 
zdelo kot da se bliža ne
vihta z votlim grmenjem, 
pred katero pobegne vse 
kar najhitreje. Ta velikan 
je ruval drevesa z enim 
samim prstom, prelomil

mi sigiai

je vsak novec in odnesel 
še tako težko vrečo z zo
bmi, ta nepremagljivi ju
nak — se je tresel nekoč 
kot miška in ni mo
gel več stati, tako so se 
mu šibila kolena. To je 
bilo takrat, ko je priznal 
Nadji Nad jakovi svojo 
ljubezen.

Zajecljal je: «jaz vas 
ljubim !» To je storil tako, 
kot je nekoč bral v roma
nih, kajti dejansko ni i- 
mel s temi stvarmi še no
bene izkušnje, čeprav je 
bil že davno prekoračil 
trideseto leto in čeprav 
je imel precej viharno 
Preteklost za seboj.

Mala Nadja se je kar 
raztopila od same radosti, 
ko ji je priznal, da jo 
ljubi. Ni bil bogat, nižji 
uradnik z nekaj prihran
ki je bil, a bil je tako 
lep, tako močan, tako 
spreten !

Ona ga je tudi sedaj po
vabila, naj z njo zapleše 
po zvokih glasbe, kajti on 
ji je priznal ljubezen v 
trenutku, ko ji je pritrdil 
drsalke na čevlje. In na
to sta odbrzela oba čez 
zrcalno ravan.

Toda Pavel Pavlovič ni 
bil tistega dne tako spre
ten kakor navadno, izpo- 
drsnilo se mu je in sedel 
je s takim zaletom, da se 
je še nekaj metrov drsal 
Po samih hlačah. Zadrega 
mit je privabila skoraj 
solze v oči. In prav tedaj 
je prosil Nadjo, kakor bi 
iskal pri njej odpuščanja 
in pomoči : «Bodite moja 
žena !»

Mala Nadja je sklonila 
svojo kostanjasto glavico 
z ljubkim noskom nadenj, 
poljubila ga in mu med 
smehom pritrdila. Nato je 
pomagala orjaku oprezno 
na noge in vodeč ’ se za 
roke, sta napravila po le
du še marsikak eleganten 
krog.

Cim bolj se je bližal 
dan poroke, tem bolj je 
bledel ta ženin. «Ce ona 
zve», si je mislil, «mi da 
zaušnico in me vrže sko 
zi vrata.»

Mala Nadja je bila zelo 
nežna z njim. Seveda ni 
ona nič vedela o njegovi 
Preteklosti.

Nekega dne se je nena
doma pojavil Pavlov pri
jatelj izza mladih let. Pa
vel je pobledel. «Najprej 
Petdeset rubljev», je re
kel prijatelj, «sicer bom 
Povedal njenim staršem 
kar vem od tebe.» Nesre
čni ženin mu jih je dal, 
a ni ostalo pri tem pet- 
desetaku. Do poročnega 
dne je iztisnil «dobri pri
jatelj» iz njega četrtino 
Prihrankov. Hrust je hi
ral in propadal. Oči so

*

se mu vdirale. «Ali naj se 
še pred poroko ustre
lim?»

Ni se ustrelil. Sklenil 
je izpovedati se ji še pred 
intimno uro.

Poroka je minila, vošči
la in napitnice so odzve- 
nele, svatje so se šalili, 
pili in plesali, stari go
spodje so zbijali navadne 
neokusne šale in nato — 
so pustili novoporočenca 
sama.

Srečni mož je stopal za 
svojo mlado ženko smrt- 
nobled v spalnico. Nekaj
krat je globoko vzdihnil 
predno je spravil, tresoč 
se po vsem životu, glas 
iz sebe. «Nadja,» je jecljal, 
«smatram za častno zade
vo, da ti sedaj v tem tre
nutku nekaj priznam.»

«Kaj je vendar s teboj, 
Pavelček, povej, kaj ti je? 
Zadnje dneve si tako bled 
in tako čuden. Kaj neki 
te teži?»

«Nadja, teži me! Že ta
koj spočetka bi ti bil mo
ral povedati. Ni bilo prav 
od mene, da sem ti toli
ko časa zamolčeval.»

«No, kaj ti je vendar, 
srček, treseš se — si li 
morda bolan?»

«Ne, Nadja, le poslušaj 
me, izpovedati se ti mo
ram o svoji preteklosti. 
Moja dolžnost je to.»

«Izpovej se,» se je na
smehnila Nadja, «a le 
glej, da ne bo izpoved 
predolga.»

«V nekem malem gozdu 
v Uralskem pogorju sem 
se rodil. Moji starši so bi
li zelo siromašni... Ne, 
strašno je, ti me ne boš 
hotela več pogledati ! — 
Kot mlad deček sem pro
dajal po ulicah vžigalice, 
tudi jermene in druge po
dobne stvari...»

«Zares?»
«Da, kaj ne, čutiš že, 

kako se mi odtujuješ. To
da pride še huje... Prepo
toval sem mnogo v življe
nju, zdaj sem se preživ
ljal s tem, zdaj z onim, 
seveda sem hodil vedno 
po pošteni poti, in to mi 
lahko verjameš ! In s svo
jim dvajsetim letom... _

i ne,^ ne udariš me, ko iz
veš?... Tvoj oče me bo 
kaznoval in me spodil iz 
hiše...»

«No, kaj pa je bilo, ko 
si stopil v dvajseto leto?»

«Oprosti mi, Nadja!» 
Hrust je padel pred svojo 
malo ženico na kolena.

«Zapodi me od hiše! Z 
dvajsetim letom sem bil 
— klovn, pajac v cir
kusu!»

In Pavel Pavlovič, med
ved, hrust, velikan, je za
jokal kot malo dete.

In prav tako glasno, ka
kor je on jokal, se je sme
jala mala Nadja. «Klovn !» 
je vzkliknila in plosknila 
z rokami, to je naravnost 
prekrasno ! Gotovo znaš 
še kako telovadno vajo. 
Daj, pokaži, kaj znaš!»

Pavel Pavlovič jo je pre
vidno pogledal. Bal se je 
še vedno, da ga zasramu
je. Toda za kaj takega je 
bila Nadjica preljubezni- 
va. Skočila mu je vsa ve-, 
sela okrog vratu in se 
smejala: «Klovn si bil to
rej, moj srčkani klovn- 
ček !»

Njena veselost ga je o- 
korajžila. Nenadoma se je ■ 
nagnil nekoliko na stran 
in že se je zakolobenčil 
po vsej sobi. Nato se je 
postavil na robu Nadjinc 
postelje na glavo in sam 
sebi ploskal z rokami.

«Še, Pavelček ! Še od za
četka!» je vzkliknila Na
dja. Njen obrazek je bil 
ves razvnet od samega ne
ugnanega smeha.

Proti jutru so se zbudi
li Nadjini starši zaradi 
peklenskega ropota nad 
sabo. «Gotovo služabniki 
uganjajo take burke,» je 
dejal oče. «Nesramno je, 
motiti srečna poročenca 
na tak način!»

In oče se je oblekel in 
šel v gornje nadstropje, 
da napravi red.

Toda služabniki so spa
li. Ropot je prihajal iz 
sobe mladega para. 
čudnim občutkom, 
nekoliko v strahu je sta
rec obstal pred spalnico 
in se dolgo obotavljal, 
preden se je odločil, da 
odpre vrata le za ozko 
odprtino...

Odskočil je, Njegov zet 
Pavel Pavlovič se je bil, 
ne več v družabni obleki, 
pravkar prekopicnil v vra
tolomnem skoku z omare 
na posteljo, mala Nadja 
pa je stala vsa vesela po
leg njega in obema se je 
smejala iz oči neskaljena 
sreča.

S
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Prvomajska parada v Pekingu
lili!

I. maja je bila v Pekingu veličastna mladinska parada, na kateri je sodelovalo na tisoče mladincev in 
mladink iz vse Kitajske. Na sliki vidimo prekrasen prizor, ki je bil posnet med omenjeno parado

(Foto: Agencija «Nova Kitajska»)

Človeški organizem 
in vremenske spremembe

Revmatiki so najbolj zanesljivi 
napovedovalci vremena
Zakaj je živina nemirna pred 
spremembo vremena

2 ivljenje na podeželju je 
mnogo bolj povezano z vre

menskimi prilikami kot pa 
v hrupnih mestih. Prebivalci na 
podeželju nimajo barometrov, 
domače živali pa jim s svojim 
obnašanjem napovedujejo padec 
zračnega pritiska in bližnjo ne
vihto. Številni vaški otroci, ki so 
v prostem času pastirčki, dobro 
vedo iz lastnih izkušenj, da si
cer mirna žival naravnost po
divja, kadar se bliža vihar, ne
vihta ali kaka druga vremen
ska neprilika.

Kako da sprememba tremena 
tako vpliva na živino in tudi 
na ljudi? To nam ponazori kaj 
preprost poskus. V veliko po
sodo, ki je do polovice napol
njena z vodo, spustimo trdo stis
njeno gobo, potem pa počasi 
zmanjšujemo pritisk. Goba se 
širi in vpija vodo posode, Če 
jo stisnemo, spet izpusti vodo.

Nekaj podobnega se dogaja z 
organizmom mnogih ljudi, ka
dar zračni pritisk pada ali nara
šča. Človeške celice dobivajo 
vlago iz črevesja, kadar se niža 
zračni pritisk in se napoveduje
jo nevihte.

Zaradi večjih količin vode v 
organizmu, se človek ne počuti 
dobro. Ta pritisk se še bolj čuti 
v možganih, katerih raztezljivost 
omejujejo lobanjske kosti. Sle
herno naraščanje prostornine 
možgan veča pritisk in zmanjšu
je dotok krvi. Kadar barometer 
pade, so ljudje nekam utrujeni, 
slabo razpoloženi in živčni; bo
li jih glava. Tedaj nameščenci 
komaj čakajo na uro ko bodo 
zapustili delo. Statistike pravijo, 
da v takih primerih nastane tu
di največ samomorov in drugih 
nesreč.

V določenem obsegu lahko ta
ki pojavi povzročijo akutno vne
tje slepiča. Tudi želodčni čiri 
najpogosteje krvavijo v takih 
primerih. Razen tega je

ne j e kot najbolj izkušeni vreme, 
noslovci.

V tej zvezi je treba vedeti, da 
se zračni pritisk pogosto občut- 
no spremeni v enem samem dne
vu. Težnostna sila sonca učinku
je na zemeljsko ozračje podob
no kot mesec na morje v obliki 
plime in oseke. Zraven je treba 
upoštevati seveda še druge čini- 
tel j e, kot n.pr. vetrove, toploto 
vlago, sončno svetlobo in delce 
v zraku.

Temperatura in vlaga sta pri 
vremenskih spremembah velike
ga pomena. Kadar se naglo ni
žata, se lahko človek prehladi 
Čeprav oddajajo vsi organizmi 
določeno količino telesne toplo
te, so vendar občutne individual

ne razlike. V isti sobi je lahko 
komu prevroče, drugemu pa 
hladno. Te razlike povzročajo 
največje težave strokovnjakom, 
ki izpopolnjujejo klimatizacij, 
ske naprave.

Vreme je torej lahko človeku 
najboljši prijatelj in hkrati so
vražnik, zato se mu je treba 
prilagoditi.

Bakterije 
v zemlji

V površinskih plasteh rodo
vitne zemlje živi toliko bakte
rij, da kar vse mrgoli. Vcčhia 
je tistih vrst bakterij, ki pri
pravljajo organske snovi za 
hrano rastlinstva. Na prostor- 
ninski centimeter zemlje, je 
včasih mogoče ugotoviti celo do 
milijon bakterij. Toda v zem
lji so tudi zelo številne bakte
rije, ki povzročajo razne bolez
ni.

Kisik mori 
viruse

Nova ugotovitev
sovjetskih
znanstvenikov

J^ed preučevanjem novih na
činov zdravljenja bolezni, 

ki jih povzročajo virusi sta le
ningrajska profesorja A. Panov 
in P. Remezov s številnimi po
skusi na živalih ugotovila, da je 
mogoče virus pobijati s kisi
kom. Učenjaka sta dognala, da 
kisik na pritisk povzroča hitre 
spremembe na raznih celicah. 
Virus, kot je znano, se vgnezdi 
v notranjosti celic. Ko nastane 
sprememba na celicah in pod 
pritiskom kisika, nastanejo neu. 
godne razmere za obstoj virusa. 
Prof. Panov je mnenja, da pred-

za uvedbo novega načina 
zdravljenja bolezni, ki jih pov
zroča virus. ( Sovin forbureau)

da nekateri revmatiki napovedu- stavljajo poskušnje v njegovem 
jejo vremenske spremembe toč- : laboratori ju dejanske možnosti

30.000 mladih 
specialistov v £Z

V prihodnjih sedmih letih bo 
na moskovski univerzi diplomi
ralo okrog 30.000 mladih spe
cialistov. Glavna pozornost bo 
posvečena študentom kemije, 
matematike in biologije. Na 
griču « Lenin» so začeli graditi 
poslopja fakulteta za humani
stične vede. V kratkem bodo 
dograjena poslopja za znanstve
no knjižnico, ki ho imela 5 mi
lijonov knjig, laboratorij za ra- 
dioaktivne snovi in številne dru
ge laboratorije. (Sotinformbu- 
reau).

Damir
Feigel
umrl

30. aprila je umrl na 
Gradišču pri Prvačini slo
venski pisatelj Damir 
Feigel. Star je bil 80 let. 
Pokojnik se je rodil v 
Idriji, srednje šole je do
vršil v Gorici, pravo pa 
je študiral na Dunaju, to
da zaradi slabih gospo
darskih razmer je moral 
študiranie opustiti in si 
poiskati deio. Mnogo let 
je bil sodelavec Edinosti, 
nato pa urednik koledar
ja Goriške matice ; po 
vojni je bil odgovorni u- 
rednik goriškega tednika 
«Soča». Zadnja leta je pre
živel v domu za onemogle 
na Gradišču, kjer je tudi 
umrl. Pokopali so ga v 
Dornbergu.

Damir Feigel je napisal 
vrsto satiričnih del. Prav 
za prav mu je bila sati
ra prirojena. Njegova zna
na dela so: «Pol litra Vi
pavca», «Bakcili in bak- 
cilke, «Tik za fronto», «Po 
strani klobuk», «Domače 
živali», Pasja dlaka», «Na 
skrivnostnih tleh», «Fa
raon v fraku», «Čudežno 
oko», «Brezno», «čarovnik 
brez dovoljenja», «Okoli 
sveta», in «Supervitalin». 
Razen tega je objavljal 
krajše spise tudi v perio
dičnem časopisju in v ko
ledarjih Goriške matice. 
Za slovenski narod si je 
nabral neminljivih zaslug 
za časa fašistične tiranije. 
Njegova dela so igrala po
membno vlogo med Slo
venci na Primorskem v 
času naj hujšega razna
rodovanja in preganjanja. 
Zato ga bomo Slovenci 
ohranili v trajnem spo
minu.

Žvižgajoči jezik
prebivalcev otoka Gomera

p Ta svojevrstni jezik se 
imenuje silbo
„ Vse, kar se more reči, se 
lahko tudi odžvižgatako 
pravijo domačini Gomere

^ ovorjenje pomeni zn večino 
ljudi občevanje z glasovi, 

nastalimi v grlu ob pomoči je
zika in ustnic. Znani pa so tudi 
drugi načini sporazumevanja, 
pisanje ali kretnje, ki lahko 
nadomeste glasove.

Na svetu pa je tudi nekaj 
jezikov, ki temeljijo na zvoč
nih učinkih. Tako se n.pr. na o- 
toku Gomera ki spada med naj
večje otoke Kanarskega morja, 
ljudje sporazumevajo med se
boj z artikuliranim žvižganjem. 
Za vsakdanje razgovore ti lju
dje uporabljajo tudi španski 
jezik, toda, kadar sta dva člove
ka predaleč vsaksebi, tako da je 
normalno govorjenje nemogoče, 
govorita jezik silbo, t. j. 
žvižgajoči jezik.

Razdalja treh kilometrov ni 
posebna ovira za jezik silbo. 
Dober žvižgač-silbador, lahko 
sliši in razume žvižgajoči go
vor tudi osem kilometrov daleč, 
seveda če ni vetra ali če je ta 
le šibak. Silbadorski rekord 
znaša 11 km. Na to daljavo 
je neki prebivalec Gomere še 
slišal, kaj mu je pripovedoval 
njegov prijatelj.

Prebivalci Gomere žvižgajo na 
več načinov. S premikanjem 
ustnic in jezika ti ljudje dose
žejo artikulirano žvižganje. Sil- 
badorjem vsekakor to izrazno 
sredstvo zadostuje, da povedo 
vse, kar bi sicer imeli povedati 
v španskem jeziku.

| Naj je na prvi pogled še ta
ko nenavaden, ima jezik silbo

mnogo značilnosti slehernega 
normalnega govorjenja. Tako 
ima n. pr. vsak silbador svoj na
čin žvižganja kakor tudi govor
jenja. Po tem. kako žvižga, ga 
lahko spoznate, kot spoznate, 
znančev glas na kaki veliki pri
reditvi.

Silbo pa ni samo primitivno 
sredstvo za prenašanje prepro
stih sporočil. Vse, kar se more 
reči, se lahko tudi odžvižga. 
Tako pravijo prebivalci otoka 
Gomera. Vsekakor pa pomaga 
silbadorjem tudi bogastvo samo
glasnikov v' španščini in dejstvo, 
da ta jezik ne pozna številnih 
nakopičenih skupin soglasni
kov. Angleži bi prav gotovo ne 
mogli zlepa žvižgaje govoriti, pa 
tudi mi ne.

Vsekakor pa moramo prizna- 
ti, da sta tako jezik silbadorjev 
in mojstrstvo prebivalcev ome
njenega otoka, edina tovrstna 
umetnina na svetu.

50 let delovanja 
Glasbene matice

Leta 1909 se je tedanja Glas
bena Matica v Trstu, kot po
družnica ljubljanske Glasbene 
Matice, osamosvojila ter posta
vila temelje široki dejavnosti 
slovenskega glasbenega izživlja
nja v Trstu. S svojo Glasbeno 
šolo, s prirejanjem koncertov, 
operet in oper, z ustanovitvijo 
pevskega zbora in orkestra- je 
postala močan činitelj slovenske 
kulture v Trstu. Ta dejavnost je 
bila posebno razgibana v prvih 
letih po končani 1. svetovni voj
ni. Prekinjena pa je bila nenado
ma z požigom Narodnega doma, 
ki je močno zavrl njeno delova. 
nje. Živela je sicer še nekaj let 
a pritisk fašizma je bil vedno 
hujši tako da je morala Glas

si bena Matica l. 1928 povsem M- 
j tihniti.
I Takoj po osvoboditvi je Mati 
i ca pristopila k načrtni obnovi 
i slovenskega glasbenega življenja

Rihard Jakopič 
in slovensko slikarstvo

(Nadaljevanje in konec)
Jakopič je slikar impresioni

stične smeri. Svet njegovih u- 
metnin je stkan iz barvnih in 
svetlobnih lis; v njih je zabri
sana vsaka slučajna zančilnost 
in gledalec zajema samo neoti
pljivo lirično uglašeno razpolo
ženje.

«Rdeči Prapor je o Jakopiču 
in njegovih sovrstnikih pisal sle
deče: «Šele od tega časa, ko so 
Jakopič. Grohar in Jama zače
li delati, se more resno govoriti 
o slovenski upodabljajoči umet
nosti, šele od tega časa more 
naše slikarstvo tekmovati s sve
tovno umetnostjo.»

Pr. Zarnik pa je zapisal o Ja
kopiču sledeče: «Jakopičeva u- 
metnost je takorekoč Ahilova 
peta našega občinstva. Ne ve, 
kaj bi poreklo k tem bujnim 
slikam. Jakopiča je narava bo
gato obdarila s čutom za barvo. 
Barva mu je začetek in konec 
vsega slikarstva. Večinoma na
stopa s krepkimi, bleščečimi fan
farami. Kot pravi oboževalec 
svetlobe, kot luminisi, svojih to
nov ne meša na paleti, ampak 
navadno stavijo čiste ali malo 
lomljene harve drugo poleg dru
ge naravnost na platno. To za
hteva od gledalca, da ima sam 
stvarjajoče oko, da ne vidi sto
tero žarnih barvastih pik, am
pak, da zna s svojim očesom 
sam zjediniti mnogotero enoto. 
Posledica tega svojstva umotvo
ra je seveda, da se mora gleda
ti bolj od daleč, ne z nosom, v

S., J

J^Jaj je nedvomno najlepši 
mesec v letu. Vsa narava sc 

je prebudila' iz dolgega zim
skega spanja in počitka. Dežela 
jc mikavna in človeka, zlasti ti
stega, ki živi in dela v mestu 
naravnost vabi iz mestnega 
hrupa in več ali manj senčnih 
in zatohlih ulic.

Tudi pri mladih ljudeh je ta
ko kot z naravo. V tem mese
cu čutijo bolj kot kdaj koli že
ljo po prostosti, po naravi, Maj 
je torej tudi mesec ljubezni. 
Zato srečujemo zlasti ob nede
ljah in praznikih nešteto mladih 
parov ali pa večjih skupin po 
naših okoliških travnikih in 
gozdičih. Starejši ljudje se nad 
njimi ne spotikajo, seveda ako 
jc njih obnašanje v mejah do
stojnosti. Prav za prav čemu naj 
bi se nad njimi spotikali ali 
jim celo tratili veselo razpolo
ženje?

Toda povsod ni tako. V neka-

Maj - mesec ljubezni
torih deželah je ^e vedno sha
janje mladih ljudi v prosti 
naravi nekaj nedopustnega, dru
god pa je šla tovrstna emanci
pacija mnogo naprej. Pa poglej
mo. kako je v nekaterih deže
lah tu in onstran oceana:

Newyoròani se kaj radi hva
lijo s svojimi uspehi in jih vse- 
vprek razkazujejo. Zato nič 
čudnega torej, ako se tudi za
ljubljenci ne skrivajo, seveda če 
ni v bližini kakega puritanca, 
ki utegne postati zares nepri
jeten. Puritancev se namreč tu
di Newyorčani boje, zakaj ti sc 
kaj radi spotikajo tudi oh prav 
nedolžno dejanje. Dovolj jim 
je, da vidijo, da se dva poljub
ljata v javnem prostoru. Čisto 
navaden poljub je za te ljudi 
hud prestopek.

Londončani so malce drugač

ni. Ti skušajo skrivati tudi svo
ja notranja čustva in prepre
čili. da hi kdo pasel na njih 
svojo radovednost. Zato so tudi 
v ljubezni zelo previdni. Ven
dar pa prav v tem mestu pri
haja do izraza bolj kot kjer 
koli drugje takoimenovan «boj 
za moža» Tu so parki noč in 
dan odprti. Ljudje hodijo po 
tratah in nič izrednega ni, ako 
tujec opazi, da je moški tisti, 
ki ga iščejo in oblegajo zastop
nice nežnega spola.

V Španiji je vse zelo strogo. 
Zato se tam ne vidi zaljublje
nih parčkov v javnosti. Fantje 
in dekleta hodijo vsak zase. Še
le zaročenca hodita lahko sku
paj, vendar pa v spremstvu star
šev ali kakega drugega svojca, 
odnosno ožjega sorodnika. Če 
pa se dogodi, da se zaroka raz-

! dre. gresta fant in dekle vsak 
sebi. večinoma brez očitkov in 
opravljanja

Pariz pa je povsem druga
čen. V tem mestu se nihče ne 
spotika oh zaljubljenca, ki se 
objemata in poljubita celo na 
ulici. Francozi so namreč znani 
po tem, da smatrajo tudi ljube
zen za nekaj povsem naravnega. 
Zato pa tudi ljubezenskih iz
razov ne skrivajo.

Kaj pa na Dunaju? Znani so 
dunajski valčki, «Na modri Do- 
navi» in številni drugi. Ti valčki 
so izraz nekdanje romantične 
dobe. ko je bila ljubezen skrita 
v sanjarjenju. Toda zdaj je to 
skoraj vse pozabljeno. Zato se 
danes tudi dunajski parčki, prav 
tako kot pri nas, shajajo v ka
varnah in barih, v parkih ali 
na izletih. V spodobni obliki iz

raženih čustev nihče ne obsoja. 
Vsakdo ve, da je to nekaj na
ravnega.

Kaj pa v Italiji? Tu prav za 
prav ni nekako enotnega gle
danja na vse te probleme. V 
severni Italiji je nekako tako 
kot pri n n s. Ob zaljubljenca, ki 
na spodoben način izražata svo
ja čustva se nihče ne spotika. 
F <int gre lahko z dekletom v 
park, na nedeljski izlet, na ples. 
V južnih predelih pa je neka
ko tako kot v Španiji. Fant se 
lahko sreča z dekletom toda ob 
navzočnosti staršev ali kakega 
drugega svojca in to šele tedaj, 
ko je že zaročen.

Iz tega bežnega pregleda vi
dimo, da so še vedno različne 
navade v različnih deželah. Za
to lahko zaključimo, da kot ima 
vsaka vas svoje navade, tako 
ima svoje navade tudi vsaka de
žela odnosno vsak narod, pa če
tudi je ljubezen povsod enaka.

platno. Slika pa vsled nemeša- 
nih barv pridobi zelo mnogo, 
kajti nikdar ni mogoče, z bar
vami, mešanimi na paleti doseči 
toliko neposrednosti in ognja.»

Povsem je razumljivo, da je 
nerazumevanje silno bolelo Ja
kopiča. Umetnostnemu zgodovi
narju Dr. Cankarju je ob neki 
priliki dejal: «skrivnost moje 
umetnost je v tem, da skušam 
ostati v svojih slikah v stiku z 
življenjem in z naravo». Ob ne
ki drugi priliki /. 1910 pa je iz
javil : uMislim, da se ne motim, 
če pravim, da slovenske umet
nosti ni bilo in da je še ni; ta 
umetnost ho nastala šele v bo
dočnosti. Sedaj smo na poti do 
nje. Ali jo dosežemo? To je od
visno od okoliščin. Znanost po
stane slovenska šele tedaj, ka
dar nam postane življenjska po
treba, kadar bomo iskali sebe v 
njej.»

Jakopičeve napovedi so se u- 
resničile, žal prepozno, da bi bil 
tudi on lahko užival sadove de
lo, ki je terjalo toliko žrtev od 
njega.

Šele novejša doba je dala tu
di Jakopiču zasluženo priznanje.

M. D.

na Tržaškem. Obnovila je naj
prej Glasbeno šolo, a postopoma 
je postavila temelje tudi drugi 
dejavnosti na glasbenem pod- 
ročju.

Danes lahko rečemo da jo 
Glasbena Matica centralna slo
venska glasbena ustanova na 
Tržaškem, ki bistveno doprino
sa k splošnemu kulturnemu raz- 
io ju tržaških Slovencev.

Njena Glasbena šola šteje da
nes okrog 200 gojencev, ki obi
skujejo glasbeni pouk v Trstu 
in njenih podružnicah v tržaš
kih predmestjih ( Darkovi je. Sv. 
Ivan in Skedenj) in v nekaterih 
okoliških krajih ( Bol junec, Na
brežina in Trebče). Poleg pou
ka posameznih instrumentov 
deluje na šoli Glasbene Matice 
tudi otroški pevski zbor in mia- 
dinski orkester. Na številnih 
produkcijah v Trstu in drugih 
krajih pokažejo gojenci znanje, 
ki so si ga pridobili med šolskim 
letom.

V okvir delovanja Glasbene 
Matice spada tudi organizacija 
koncertnih prireditev. Že od 
vsega početka si je Glasbena 
Matica zastavila kot svoj cilj, 
da posreduje občinstvu čim 
kvalitetneiša dela iz vseh pod- 
roč ji glasbene literature ter go 
seznani z domačo glasbeno ust
varjalnostjo. Žal, najnovejša do. 
ba ne vpliva najboljše na to de
lovanje, kar se nujno odraža 
tudi v koncertni politiki Glas^ 
bene Matice. Kljub temu pa je 
Glasbena Matica predstavila Tr
žačanom nekatere najboljše do
mače in jugoslovanske soliste in 
ansamble.

Ne smemo tudi pozabiti za
htevnejših nalog, ki se jih je 
lotila Glasbena Matica skupno 
s Slovenskim naro<lnim gledali
ščem. Mislimo na opereti «Pla
ninska roža» R. Gobca in «Boc- 
caccio» skladatelja Suppe-ja.

Ob 50-1 etnici te pomembne 
slovenske kulturne ustanove že. 
limo, da bi se njeno delo tudi 
v bodoče uspešno nadaljevalo v 
duhu njenega lepega namena in 
programa.

Nove knjige
Ivo Andrič: Na Drini most ali 

Višegrajska kronika. To je svo
jevrstna umetnina romana, ki 
slika staro Bosno od časov ko je 
vezir Mehmed paša Sokolovič 
dal zgraditi višegrajski most pa 
do nemirnih dni našega stole
tja.

Mladina se pripravlja 
na svetovni festival

V dneh od 26. julija do 4. avgusla bo na Dunaju 
VII. svetovni festival mladine. Ta manifestacija bo 
velikega pomena za ves mladi svet. V raznih de
želah so se ustanovili odbori, katerih naloga je, 
da koordinirajo vse priprave na veliko svetovno sre
čanje bratstva in prijateljstva. Tudi v Rimu je 
bil ustanovljen tak vsedržavni odbor. V kratkem 
bodo ustanovili tudi v Trstu festivalski odbor. 
Dunajskih manifestacij se bo udeležila tudi mla
dina iz ZDA, kateri so ob priliki prejšnjih festi
valov ameriške oblasti ovirale udeležbo. Tržaška 
mladina bo tudi letošnji festival počastila z razni
mi iniciativami in prireditvami. Na sliki : folklorni 
ples, ki ga je mladina iz Bele Rusije izvajala na 
zadnjem svetovnem mladinskem festivalu v Moskvi
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DOMACI PROBLEMI IN VESTI

Tržaška luka propada 
po krivdi zgrešene

politike klerikalne vlade

Pevski zbor 
s Proseka-Kontovela

"D reteklega aprila so zabele
žila Javna skladišča v Tr

stu ponoven padec prometa. Ce. 
lokupen promet v teh skladiščih 
je v tem mesecu dosegel komaj 
120.000 ton. V prvih štirih me
secih tekočega leta so v prime
rjavi s prejšnjimi leti Javna 
skladišča v Trstu utrpela nad 
500 tisoč ton prometa, kar po
meni, da se je ta zmanjšal za 
okrog 50 odst. Do podobnega 
padca je prišlo že v teku pre
teklega leta, vendar pa je tedaj 
celoletna izguba znašala pribli
žno toliko kot v prvih štirih 
mesecih tekočega leta.

Medtem ko promet v tržaški 
luki tako katastrofalno nazadu
je pa narašča promet v reški 
luki. kjer se je zlasti občutno 
povečal tranzitni promet Av
strije, Češkoslovaške in Madžar
ske. Po nekaterih podatkih se 
je ta promet povečal za preko 
10 odst. v primerjavi s prejšnji
mi leti.
Kakšen zaključek je torej, na
praviti spričo tega dejstva? 
Predvsem ta, da obstojajo v re
ški luki ugodnejši pogoji. Zato 
pa bi morale merodajne obla
sti nujno sprejeti učinkovite u- 
krepe za Trst. Toda vse kaže, 
da te oblasti nimajo niti naj
manjše volje in ne razumevanja 
do tega problema. Še vedno 
obljubljajo, a žal ostane samo 
pri obljubah. V Trst prihajajo 
razni ministri in podtajniki in 
drugi velikaši, toda ko mesto 
zapuste, pozabijo na obstoječo 
stvarnost in na krizo, v kateri 
se nahaja naša luka. Toda vse 
to bo trajalo do neke mere. V 
nedogled se nikakor ne bo moglo 
nadaljevati tako stanje, kajti

Trst mora služiti deželam 
naravnega zaledja
Občuten padec prometa v aprilu

Obisk
parlamentarne 

delegacije 
KP1 v Trstu

(Nadaljevanje s 1. strani)

njerju. Pred Prosvetnim domom 
je delegacijo sprejela večja sku
pina kmetovalcev iz Lonjerja, 
Trebč in drugih vasi gornje o- 
kolice. Komunistične parlamen. 
tarče sta pozdravila tov. Karel 
Čok iz Lonjerja in tov. Lucijan 
Padovan iz Trebč. Oba sta o- 
brazložila najvažnejše proble
me, ki zanimajo kmete gornje 
okolice in sicer še vedno nere
šeno vprašanje zemljišč na ((Hu
dem letu» in resno vprašanje 
vojaških vaj po obdelani zem
lji. V kratkem nagovoru sta 
poslanec Vidali in senator Pel
legrini zagotovila kmetom vso 
podporo komunističnih parla
mentarcev za pozitivno rešitev 
kmečkih problemov, ki so jih 
predstavniki kmetov iznesli v 
teku razgovora. O pomenu in 
važnosti obiska je spregovorila 
tov. Marija Bernetič.

Na čast parlamentarne dele
gacije je bila v nedeljo popol
dne velika ljudska veselica v 
Ljudskem domu v Križu. Vese
lico je organizirala naša fede, 
racija. Na njej so sodelovali: 
mešani pevski zbor iz Saleža- 
Zgonika, moški zbor s Proseka- 
Kontovela, moški zbor iz Ric- 
manj in duet iz Podlonjerja. So- 
delovala je tudi kriška godba. 
Zbori so peli narodne in umet
ne pesmi, podlonjerski duet pa 
je zapel tri Avsenikove popev
ke. Tov. Kapeli, ki je vodil pri
reditev, je visoke goste v krat
kem nagovoru seznanil s tradici
jami Slovencev na pevsko-glasbe- 
nem področju. Ves program je 
bil zelo lep. Vsi nastopajoči so 
se izvrstno izkazali, za kar jim 
gre vse priznanje. Parlamentar
ci so bili zelo zadovoljni in so 
odnesli od tega srečanja s Slo
venci najboljši vtis.

Med prireditvijo je v imenu 
Križanov pozdravil visoke go
ste tov. Ančko Tence. Pozdravni 
nagovor je podal v italijanščini 
in slovenščini, tri kriške žene v 
narodnih nošah pa so gostom 
podale šope rdečih nageljnov.

V imenu parlamentarne de
legacije se je zahvalil za tako 
lep sprejem poslanec Arenella. 
V lepih besedah je vzpodbujal 
tržaške prebivalce, naj ostanejo 
vedno strnjeni okrog KPI in naj 
še bolj učvrstijo bratstvo med 
Slovenci in Italijani ter zagoto
vil, da se bo KPI vedno borila 
za zaščito vseh naših pravic.

Naša federacija se preko «DE
LA» zahvaljuje vsem, ki so so
delovali na prireditvi. Posebna 
zahvala naj gre vsem pevcem, 
godbenikom in njihovim vodite
ljem.

delavci ne morejo živeti od zra
ka in ne od obljub.

Vedno smo trdili, da Trst kot 
luka, ki se nahaja tik ob meji, 
nima ugodnih perspektiv za bo
doči razvoj ter da je zato nujno 
potrebno sprejeti primerne 
ukrepe, v skladu z obstoječimi 
prilikami. Predvsem je potreb
no, da se navežejo dobri trgo
vinski odnosi z deželami, ki se 
nahajajo v naravnem zaledju tr
žaškega Zaliva. Te dežele so 
predvsem Avstrija, Češkoslova
ška in Madžarska. Jugoslavija v 
tem primeru ne pride toliko v 
poštev, dasi je najbližja, ker 
ima že itak zelo razvito luko 
na Reki in ker v zadnjem času 
gradi novo luko tudi v Kopru. 
Toda merodajna oblasti nočejo 
upoštevati stvarnosti. Zato se do
gaja, da se tržaška luka celo 
bojkotira. Nič čudnega, torej, 
ako promet v tej luki stalno na
zaduje. To je neizogibno spri
čo absurdnega stališča, ki ga 
zavzema Italija zlasti napram 
Češkoslovaški in Madžarski.

Podporna
znamka

Kampanja za prodajo pod
porne partijske znamke je važ 
nega pomena za našo organiza
cijo. Tu ne gre samo za pridobi
vanje izrednih prispevkov, ki 
jih partija potrebuje za svoje 
delovanje, temveč v tem priha
ja od izraza navezanost članov 
na organizacijo, to je zlasti ti
stih tovarišev, ki zmorejo dati 
kaj več od redne članarine.

Iz podatkov, ki nam jih jr 
dostavila osrednja administra
cija naše federacije je razvidno, 
da so posamezne sekcije pro
dale podpornih znamk kot 
sledi :

Milje 52.000, Sv. Vid. 7.800, 
Arzenal 1.700, Tovarna strojev 
2.700, Curiel 77.000, Pratolon- 
go 10.250. Barriera 18.300,

ACEGAT 18.300, Tomažič 34 
tisoč, Sv. Jakob 39.200, Sv. Mar
ko 4.800, Pončana 18.250. Mag. 
dalena 23.050, Skedenj 16.400. 
Sv. Ana 26.750, Kolonkovec 
15.100, Sv. Alojz 8.100. Sv. I- 
van-Podlonjer 18.600, Rojan 
6.650, Greta 1.500, Barkovlje 
7.600, Proeek-Kontovel 1.800. 
Opčine 6.400, Trebče 2.400, De
vin 600. Dolina 2.850, Ricmanje 
100, Boljunec 2.100, Bazovica 
400, Konkonel 650, Roeol 5.000. 
Domjo 1000 in razni poedinci 
3.900 lir.

V počastitev spomina drage 
žene in matere Ivane Furlani, 
oh priliki četrte obletnice nje
ne smrti, darujejo mož Emilio 
in hčerki Adelija in Bianca ter 
zeta 1000 lir za Delo, 1000 za 
Lavoratore in 1000 za Unità.

Naša kampanja
za gospodarsko obnovo Trsta 

in razširitev partije
V7" elike ljudske manifestacije 

* priliki I. maja in obisk

Kakor poročamo na drugem mestu, je bil v nedeljo popoldne pevskogodbeni 
koncert v Ljudskem domu v Križu, Nastopili so zbori iz Saleža-Zgonika, Pro
seka-Kontovela in Ricmanj ter duet iz Podlonjerja. Sodelovala je tudi godba 

iz Križa. Celotna prireditev je zelo lepo uspela

ob
parlamentarne delegacije KPI 
na našem Ozemlju, so bile važ
na etapa v naši kampanji za 
obnovo tržaškega gospodarstva. 
Tako prvomajske manifestacije 
kot obisk parlamentarcev KPI so 
se vključile v propagandno akci
jo za mobiliziranje množic, ki jo 
je naša federacija začela orga- 
nično razvijati sredi preteklega 
aprila in ki se bo nadaljevala 
še ves mesec maj na številnih 
javnih zborovanjih in sestankih, 
tako v mestu kot na deželi.

Mestna občina mora upoštevati
probleme našega kmetijstva

^ aš svetovalec v tržaškem ob
činskem svetu, tovariš Gom. 

bač, je ob priliki razprave o 
letošnjem občinskem proračunu 
opozoril občinski svet in občin- 
sko upravo na številna pereča 
vprašanja kmetijstva. Iz tega 
govora povzemamo sledeče :

Pred kratkim smo opozorili 
občinski svet na splošne pro
bleme, ki se tičejo kmetijstva 
tako v naši občini kot v ostalih 
občinah Tržaškega ozemlja. Te
daj smo predlagali tudi, naj bi 
se ne le na področju gornje 
tržaške okolice temveč na celot
no Tržaško ozemlje raztegnil za
kon o hribovitih področjih in 
zakon o sanaciji Krasa. Ti pro
blemi .ako jih postavimo v ok
vir splošnega gospodarstva na 
Tržaškem, so važnega pomena. 
Od

► Govor svetovalca Gombača 
na proračunski seji tržaškega 
občinskega sveta

koristi številni srednji in mali 
posestniki, ki žive na Tržaškem 
ozemlju.

Neobdelana površina tržaške 
občine znaša skupno okrog 1400 
hektarov, celotna neobljudena 
površina občine okrog 8000 hek
tarov; površina obdelane zem
lje in gozdov pa okrog 6600 hek
tarov. Vrednost poljskih pridel- 
kov in sadja na področju obči
ne znaša letno okrog 350 mili
jonov lir, kar je vsekakor lepa 
vsota, ako upoštevamo vse oko
liščine. ki obstajajo pri nas, raz-

razširitve zgoraj omenjenih j mere, v katerih živijo in delajo 
zakonov bi bili deležni velikih 1 naši kmetje in vrtnarji ter

Delovanje demokratične 
občinske uprave v Dolini

V desetih letih je dolinska 
občina v marsikaterem oziru 
spremenila svoje lice

Danes objavljamo nada
ljevanje in konec članka o 
letošnjem proračunu do
linske občine. Prvi del 
članka je bil objavljen 17. 
aprila.

Tu naj omenimo še, da je 
predvideno, da bo imela upra
va občinskega vodovoda v teko
čem letu tudi 7.285.000 lir do
hodkov od dobave vode zaseb
nim uporabnikom, od obreme
nitev občinskega proračuna za 
vodo namenjeno javni uporabi 
pa 2.500.000 lir. Od izdatkov, 
ki jih bo imela omenjena upra
va pa naj omenimo sledeče : 
nakup motornega vozila 200.000 
lir, plače nameščencev uprave 
vodovoda 3.657.333 lir.

Na nekaj pa moramo še po
sebej opozoriti naše bralce v do
linski občini. Kot vidimo iz po. 
stavk, je občinska uprava skle
nila nabaviti mrtvaški voz, ki je 
tudi v tej občini zelo potreben. 
Nadalje je sklenila, da nastavi 
posebnega skrbnika za vsa po
kopališča v občini. Nedvomno 
je tudi ta zamisel zelo pametna, 
saj se že dolgo kaže potreba po 
ureditvi poslednjega bivališča 
občanov.

Ko smo pred nedavnim obi
skali vasi dolinske občine smo 
se še enkrat na lastne oči pre
pričali, kaj vse je napravila de
mokratična občinska uprava, ki 
jo vodi že skoro deset let ne
pretrgoma naš tovariš Dušan 
Lovriha. Vse vasi imajo delo
ma nove, deloma obnovljene 
šole, poti so v glavnem popol
noma spremenile svoje lice, v 
vaseh je dobra pitna voda, vse 
vasi so dobile elektriko, občina 
ima nov dostojen sedež župan-

no obnovljene, nastale so nove 
pralnice, zgrajena sta bila javna 
kopalnica in športno igrišče itd. 
S tem nočemo reči, da ni več 
kaj narediti. Ko to pišemo, 
imamo pred očmi nekaj, kar ne
dvomno zanima vse ljubitelje 
kulture. Dolinska občina še ni
ma dostojne in prostorne pro
svetne dvorane, dasi je prav 
v tej občini že od nekdaj raz
gibana kulturna dejavnost. Ra
zumljivo je, da občinska upra

va ni mogla do sedaj, ko je bi
lo nešteto drugih nujnih proble. 
mov, misliti na dvorano, mor
da pa bi se dalo v bodoče res- 
neje pomisliti na ta problem. 
Gotovi smo, da bi bili občani 
veseli novega dostojnega pro
svetnega doma. v katerem bi 
lahko nemoteno gojili in raz
vijali svojo kulturno dejavnost. 

* » *

V sredo zvečer so na dolin
skem županstvu razdelili nagra
de kmetom, ki so razstavili svoja 
vina III. dolinski razstavi. I. na
grado za črno vino je prejel 
Rihard Krmec iz Kregelj, I. na. 
grado za belo vino pa Ota Josip 
iz Boljunca.

Nagrade miljskim 
vinogradnikom

Prejšnji mesec so na miljski 
občini razdelili nagrade vino
gradnikom, ki so se udeležili 
vinske razstave, ki je bila v 
Miljah ob priliki letošnjih pu
stnih prireditev. Kot je znano 
so za omenjeno razstavo dode
lile nagrade poleg miljske ob
činske uprave tudi pokrajinska 
uprava in pokrajinsko kmetij
sko nadzorništvo v Trstu. Prvo 
nagrado miljske občinske upra
ve je dobila Ana Sergas, drugo 
nagrado pa Giovanni Parovel. 
Prvo nagrado pokrajinske upra
ve je prejel Josip Škerjanc, 
drugo pa Anton Škerjanc. Prvo 
nagrado pokrajinskega kmetij-

pa sta prejela Valter Falzari in 
Rok Čač.

Ob priliki razdeljevanja ome
njenih nagrad je imel miljski 
župan priložnostni nagovor, v 
katerem je poudaril pomen vin
ske razstave, ki je deležna iz 
leta v leto večjega priznanja. 
Pomen te razstave ni samo v 
tem, da propagira za vina, ki 
jih pridelujejo v milijski obči
ni temveč tudi v tem, da vzpod
buja kmete k vzornemu obde
lovanju vinogradov.

Podobne vinske razstave pri
rejajo tudi v dolinski občini, 
prav pa bi bilo, da bi to lepo 
in koristno prireditev vpeljali 
tudi v drugih občinah Tržaške-

skega nadzorništva je prejel Pie- I ga ozemlje, zlasti v zgoniški.
tro De Angeli, drugo pa An
tonio Nocet. Tretje nagrade so 
prejeli sledeči vinogradniki : 
Emilio Zecchini, Umberto Chi- 
riaco, Giuseppe Zechin in Be*

stva, celo cerkve so bile primer-njamin Pečar; četrto nagrado

odnosno nabrežinski občini, 
kjer prav tako pridelujejo iz
borna vina. Te razstave bi ned
vomno vzpodbudile tudi tamkaj
šnje kmete k čim vzornejšemu 
in modernemu vinogradništvu.

mogoče neprilike, ki ovirajo 
skoraj vse obdelovalce zemlje. 
Povsem razumljivo pa je, da 
hi se dalo s smotrnim kmetova
njem in s sodobno urejenim 
vrtnarstvom, sadjarstvom in vi
nogradništvom gori navedeno 
vsoto močno zvišati. Toda za 
dosego tega je nujno potrebno, 
da tudi občinska uprava vodi 
tako politiko, ki bo vzpodbuja
la naše kmete pri nadaljnjem 
delu in izboljševanju posesti.

Danes se žal dogaja, da zla
sti mladina opušča kmetijstvo 
ker je to delo težavno in malo 
donosno, toda prav gotovo se 
ne bi to dogajalo, ko bi mla
dina spoznala in se prepričala, 

kar bi se seveda dalo doseči 
tudi s konkretnimi ukrepi v ko. 
rist kmetijstva — da je kmečko 
delo, ako je načrtno in pravil
no, prav tako hvaležno in dono
sno ali pa še bolj kot pa 
tovarniško delo.

Toda, kaj zahtevajo naši kine- 
tje?

1 ) zmanjšanje cene vodi, ki 
jo uporabljajo v kmetijstvu. Ta 
cena bi se morala znižati za 
30 ;

2) zmanjšanje stroškov za na
peljavo vode, ki služi za nama
kanja zemljišč in znižanje cene 
elektrike, ki jo izkoriščajo v 
kmetijske namene :

3) zgraditev poljskih poti. 
odnosno obnovitev ter razširitev 
že obstoječih ;

4) večje razumevanje mero
dajnih organizmov, ki odločajo 
o višini raznih davkov in pri
stojbin, med katere spada tudi 
družinski davek, upoštevajoč 
stroške, ki so združeni z vzdr
ževanjem posestev:

5) postavitev poljskih čuva. 
ev, ki naj bi spadali v sestav 
mestnih stražnikov :

6) vključitev neposrednih ob
delovalcev zemlje v komisijo za 
tržnice, ki bo v kratkem zače
la delovati.

Občinski upravi priporočam, 
naj tudi v bodoče skrbi za po
gozdovanje hribovitih področij, 
ki obkrožajo tržaško mesto in 
poveča število delavcev, ki so 
dodeljeni javnim nasadom. Za
to pa predlagam, naj se poviša 
proračunska postavka o kmetij
stvu, kajti sedanja ne odgovarja 
dejanski stvarnosti in obstoje
čim potrebam.

Obvestilo 
za dvolastnike

Obveščamo vse dvolastnike, ki 
nameravajo sekati drva v sezoni 
1958/59, da poteče rok za vla
ganje tozadevnih prošenj do 10 
junija tega leta. Pozivamo vse 
prizadete, da vložijo pravočasno 
prošnjo za sečnjo, ker prošnje 
vložene po predpisanem roku se 
ne bodo upoštevale. Za vse in
formacije naj se vsak posamez

nik zglasi v uradih Kmečke zve
ze in Zveze malih posestnikov, 
v Ulici Geppa 9/pt.

TAJNIŠTVO

S to kampanjo hočemo sezna
niti najširše množice s tem, 
kar naša partija dela v Trstu 
in v parlamentu, za gospodar
sko obnovo na Tržaškem ozem
lju in podčrtati naše zahteve po 
organičnem načrtu, ki ga mora 
vlada sprejeti za Tržaško ozem
lje in to v trenutku, ko se nad 
tem Ozemljem odkriva zelo hu
da kriza, ki grozi celo s kata
strofo.

Vzporedno s to propagando 
želi naša federacija seznaniti 
najširše množice s komunistično 
partijo, zato javno vabi vse de
lavce, Slovence in Italijane, 
mladino in žene, tako v mestu 
kot na deželi, naj vstopijo v 
njene vrste in tako še bolj pod- j
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bodočnost
ozemlja.

Trsta in njegovega

Zato naj vse sekcije z dobro 
mobilizacijo tovarišev, z načrt
no propagando organizirajo jav
na zborovanja v okviru kampa
nje za poživitev tržaškega go
spodarstva in za učvrstitev par
tije. Zborovanja, ki naj se vr-

Tomažič 6.800, Sv. Just-Staro 
mesto 1.350, Skedenj 12.150, 
Rojan 5.540, Sv. Ivan-Podlonjer 
18.065, Sv. Ana 24.005, Magda
lena 13.310, tov. Bertok je na
bral med trgovci in gostilniča
rji v Skednju 17.600 lir.

V sklad za kritje stroškov 
proslav I. maja so darovali ko- 

iz Šasijo v vseh rajonih in v vseh j munisti in simpatizerji 
večjih vaseh v teku prihodnjih j leža 3.300 lir. Najlepša hvala, 
dveh tednov, bodo znatno pripo
mogla k okrepitvi izredne kam
panje za pridobivanje novih čla
nov za partijo ki jo naša fede
racija organizira v tem mesecu.

Sekcije partije, ki niso še or
ganizirale zborovanj, naj to sto
re čimprej. V najkrajšem času 
naj določijo dan, ki je najpri
mernejši za zborovanje in naj 
o svojem sklepu nemudoma ob- 
veste odsek za tisk in propa
gando pri naši federaciji, kar je 
potrebno tudi zaradi koordina
cije dela in dodelitve govorni
kov.

Prispevki 
v sklad 1. maja

krepijo borbo za rešitev in za

CGIL je prejela naslednje 
prispevke v sklad I. maja: 

Prosek-Kontovel 9.535 lir, 
Trebče 17.790, Sv. Jakob 10.520,

Parlamentarni
urad

Parlamentarni urad Avtonom
ne tržaške federacije KPI bo 
odslej dalje posloval tudi v

Dolini. V Treb- 
v Ljudskem domu

Trebčah in 
čah bo urad 
in bo posloval vsako sredo od 
20.30 dalje, v Dolini bo urad 
na sedežu tamkajšnje sekcije 
KPI in bo odprt vsak torek od 
17. do 18. ure.

Izlet na Bolgarsko
«Balkantourist» iz Sofije je po

vabilo skupino delavcev iz Flo
rence na turistično potovanje na 
Bolgarsko v poletnih mesecih.

Vsi, ki se želijo udeležiti iz
leta ob tej priliki, se lahko ogla
sijo za pojasnila na sedežu Cen. 
tra za kulturne stike z dežela
mi ljudske demokracije v Trstu 
v ul. S. Nicolč 11. II. 'tel. 29403,

Nove ugodnosti 
videmskega 
sporazuma

"VT a zadnjem zasedanju mešane 
italijansko-jugoslovanske ko

misije za izvajanje videmskega 
sporazuma so bili sprejeti ne
kateri slklepi za večje poeno
stavljenje formalnosti, ki so 
združene s prehodom preko dr
žavne meje.

Med drugim je bilo sklenje
no, da bodo imetniki prepu
stnic lahko prestopili mejo na 
enem bloku in se vrnili domov 
preko drugega bloka. Vendar 
pa morata biti oba bloka v eni 
pokrajini. Tako bo nekdo lah
ko odšel v Jugoslavijo skozi 
blok na Fernetičih in se vrnil 
skozi blok na Pesku ali na Ško
fijah ; ne bo se pa mogel vrniti 
skozi blok pri Gorici ali o- 
bratno.

Nadalje je bilo sklenjeno, da 
se odpravijo karneti za avtomo-

uvedli nek poseben dokument, 
ki si ga bodo morali nabaviti 
imetniki omenjenih vozil.

Javnost je pričakovala, da bo
do na omenjenem zasedanju 
komisije sprejete še druge u- 
godnosti, da bo razširjen ob
mejni pas itd. Toda do tega ni 
prišlo.

Tudi vprašanje vzpostavitve 
avtobusne zveze med Trstom in 
Komnom še ni rešeno, dasirav- 
no bi bila ta zveza zelo kori
stna tako za italijanske kot za 
jugoslovanske državljane.

Tudi sklep o vzpostavitvi av
tobusne zveze med Trstom in 
Ajdovščino, ki je bil sprejet na 
nekem drugem zasedanju že 
pred več meseci, ni še uresni
čen. Tudi ta zveza je zelo po
trebna, saj je obstajala že pred

Šolska vest
Ravnateljstvo Državne nižje 

srednje šole s slovenskim učnim 
jezikom v Trstu sporoča, da je 
rok za vlaganje prošenj za spre
jemne izpite do 30 maja.

Prošnje sprejema tajništvo 
vsak dan od 9h dalje. Vsa po
trebna pojasnila daje tudi taj
ništvo.

Slovensko narodno 
gledališče
v Trstu

V nedeljo 17. maja ob 
16,30 v Ljudskem domu 

v KRIŽU 
Sremac - Kosar:

POP ČIRA 
IN POP SPIRA 

komedija v 3 dejanjih

bile in motorna kolesa. Name- ] zadnjo vojno in je bila tildi 
sto dosedanjih kametov bodo I lo rentabilna.

Glasbena matica
priredi

maju niV soboto 1 
20.30 v
AVDITORIJU V TRSTU 

KONCERT 
ORKESTRA RADIA 

LJUBLJANA 
Solist Karlo Rupel 

Dirigenta :
Uroš Prevoršek in 
Oskar Kjuder 

Prodaja vstopnic v pe
tek in soboto v Tržaški 
knjigarni ter eno uro pred 
pričetkom na sedežu ?PZ 
v ul. Roma 15/11.

DOPISI S PODEŽELJA

Majnica 
v Dolini
D'olinčani smo se z veliko 

vnemo pripravljali na letoš
njo majnico. Fantje so- imeli v 
dneh pred praznikom mnogo 
dela in skrbi. Poiskati je bilo 
treba mlaj, češnjo in organizi
rati vse potrebno, za to, da bo 
prireditev, na katero smo po
vabili tudi Avsenikovee, čim bo
lje uspela. Toda silno neugodno 
vreme je vse naše lepe načrte 
spravilo po vodi. Mlaj smo sicer 
postavili, vse ostalo pa je mo
ralo odpasti. Lahko si predstav, 
ljate kakšno je bilo naše — in 
prav gotovo ne samo naše — 
razpoloženje. Toda nismo obu
pali in prav smo imeli. Vse kar 
je moralo v nedeljo odpasti je 
bilo na sporedu v čertrtek, ko 
je bil praznik. Lepo spomladan
sko vreme je za to priliko pri
vabilo v našo vas na tisoče ljudi 
iz bližnje in daljnje okolice, 
iz Trsta in celo iz Jugoslavije. 
Zelo dobro se je obnesla vinska 
razstava, na kateri so kmetje iz 
vseh vasi našega Brega razsta
vili in prodajali zelo dobro vi
no. Tudi gostiničarji in tisti 
kmetje, ki so imeli ob tej pri
liki osmice, so prišli na svoj 
račun. Po vsej pravici lahko re
čemo, da je letošnja majniška 
prireditev na splošno v veliki 
meri nadkrilila vse dosedanje 
tovrstne prireditve tako v po
gledu udeležbe kakor tudi v po- 
gledu pestrega programa, ki je 
množici tako ugajal. Nedvomno 
imajo zato veliko zaslugo naši 
fantje, za kar jim moramo izre. 
či naše priznanje. Za uspeh pa

se je treba zahvaliti tudi občin
ski upravi, raznim drugim usta
novam in pa našim vinogradni
kom, ki so oskrbeli tako posre
čeno vinsko razstavo.

O.M. - DOLINA
Popolnoma soglašamo z našim 

dopisnikom z vsem kar nam je 
pisal. K vsemu temu želimo do
dati še nekaj, kar pa ne velja 
samo za dolinske, temveč tudi za 
boljunške fante. Zares lepo je 
od njih, da so in hočejo kljub 
vsej «modernosti» še nadalje oh- 
raniti tako priljubljeno in lepo 
staro navado postavljanja mlaja. 
Torej tudi za to jim je treba 
izrazili zasluženo priznanje.

UREDNIŠTVO

predraga, da bi se izplačalo še 
nadalje ukvarjati z živinorejo. 
Toda tu nastane vprašanje: s 
čim se bomo preživljali, ko pa 
dobro vemo, da vlada huda kri
za v industriji, da je v teku

Vojaške 
vaje na Krasu

V zadnjem 
mnogo vaj

času ima vojska 
na prostem. To ni 

sicer nič nenavadnega. Toda ne
navadno je to, da nam povzroča 
občutno škodo na travnikih in 
pašnikih.

Naši travniki so po večini ob
zidani. Naši predniki, ki so u- 
redili travnike,} so kamenje 
spravili na zidove, ki obenem 
služijo kot zaščitna ograja trav
nikov samih.

Sedaj pa se dogaja, da nam 
z motoriziranimi vozili te zido
ve rušijo in tako povzročajo
škodo ne le na travnikih samih 
temveč tudi na zidovih.

Naše kmetijstvo trpi mnogo 
prav zaradi pomanjkanja paše 
in krme. Če ho šlo tako naprej, 
bo naše kmetijstvo še bolj trpelo 
in nazadovalo. Krma, ki prihaja 
iz Furlanije in od drugod je

prav malo javnih del. kjer hi 
naši ljudje lahko našli potre
ben zaslužek.

Upamo sicer, da nam bo po
plačana škoda, vendar pa prosi
mo merodajne oblasti, naj u 
poštevajo lazmere, v katerih 
živijo ljudje na Krasu in naj v 
bodoče ne povzročajo nadaljnje 
škode na naših travnikih in paš
nikih.

Nabrežinski občan

Gornji dopis smo prejeli iz 
nabrežinske občine. Dopisnik si- 
cer ne navaja točno imena kra
ja, kjer je bila povzročena o- 
menjena škoda. Zdi se, da gre 
za Mavhinje in nekatere druge 
sosedne vasi. Za zadevo se bo
mo zanimali in ako bo potreb
no, bomo opozorili tudi naš 
parlamentarni urad. ki bo na
pravil potrebne korake.

UREDNIŠTVO

Huda nesreča 
v Boljuncu

Petega maja se je zgodila v 
naši vasi huda nesreča, ki je 
pretresla vse vaščane. Fabio Va- 
lussi, star komaj dve leti je ri
torni v malem čebru, kjer je 
bilo nekaj vode. a žal dovolj, 
da ie prišlo do tragične nesre
če. Otrok sc je namreč igral na 
dvorišču, medtem ko je mati 
pospravljala stanovanje. Kako 
je prišlo do nesreče ni nihče

videl, toda dogodek je kaj lahk3 
rekonstruirati, zlasti še, ako ll’ 
poštevamo dejstvo, da se sk°'
raj vsi otroci radi igrajo pr 
vodi. Ker je bilo v čebru lf 
malo vode, se je otrok verjeti1'1 
sklonil in spodrsnil ter prf” 
vrnil z glavo navzdol. Mati g® 
je kmalu po tem usodnem d»' 
godku poklicala, toda žal, bil11 
je prepozno. Otrok je bil z< 
mrtev.

Pritožbe 
z Opčin

i

»a
Hi
las
lil
hi
Np
0(1

Pr
Ko
Ge
ni
kil

Pel
fOl
Sr.
k

Vsem, ki so z nami šočustv<l 
vali ob bridki izgubi našeg3 
dragega očeta

SILVESTRA CARLI 
(KRALJ)

se toplo zahvaljujemo.
Posebna zahvala č. g. župi’1' 

ku ter vsem, ki so na kafer1 
koli način počastili spomin dr3' 
gega pokojnika in ga spremil' 
na zadnjo pot.

Žena, hči, zet, vnuki 
in ostali sorodniki 

Trebče, 12.5.1959.

Težko prizadeti družini \ir> 
žarno naše globoko sožalje:

VAŠČAN

Že pred časom smo pisali ' j 
«Delu» o stanju javne čist o'1' 
na Opčinah. Pisali smo tudi. d' | 
resini pometači ne zmorejo 
dovoljni meri opravljati vseg® 
dela in da so zaradi tega za»3 
marjene številne ulice zlasti 
starem delu vasi, po katerih P® 
je mnogo prometa.

To vprašanje je predložila 
občinskem svetu komunističr1 
svetovalka Marija Bernetičc^ 
ter zahtevala izboljšanje slu/1”

čistočo. Kljub tein
že e‘rza javno

da je od tedaj preteklo 
časa, ni občinska uprava še P | 
skrbela, da bi se razmere 1

boljiale' občinZato ponovno prosimo
naj sprejme po ir1”sko upravo, . -

Ime ukrepe v lem pogledu m ^ 
čimprej, saj je poletna sezo1^. 
že na pragu in nikakor ne 
bilo prav, da bi Opčine, ki ^ 
znane kot letoviščarski kraj, 
pele zaradi prevelike nesnag1''
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